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Velkommen  
til et nyt magasin

l e d e r

Den røde tråd i 
Dansk Erhvervs 
arbejde er at øge 
vores medlemmers 
konkurrencekraft. 

Jens Klarskov
Administrerende direktør

Velkommen til Dansk Erhvervs nye medlemsmagasin. Efter ti 
år med Dansk Erhvervs Avis var det tid til forandring. Du sid-
der nu med første udgave af et magasin fyldt med vitaminer og 
inspiration.

Magasinet skal afspejle vores medlemmers verden. Vi vil 
give plads til fordybelse og indsigt i det politiske arbejde, råd-
give om erhvervsjuridiske og ansættelsesretlige spørgsmål og 
stille skarpt på nye tendenser og forretningsmodeller. Vi vil 
give ordet til vores medlemmer og lade deres historier og er-
faringer tjene som inspiration for andre. Og vi vil lette låget 
til fremtidsboksen og sætte spot på ny teknologi, der kan 
flytte markedsandele eller forandre hele markeder.

I denne førsteudgave af magasinet går vi tæt på en af de 
største udfordringer for dansk erhvervsliv netop nu: Den 
europæiske persondataforordning, der rammer Danmark 
næste forår, og som kræver overvejelser og handling fra alle 
virksomheder – store som små. Det kan virke både besværligt 
og dyrt at blive klar til de nye regler, men griber man mulig-
hederne aktivt, kan persondataforordningen blive til gavn for 
danske virksomheder.

Vi ser også på arbejdet med at rydde op i det mylder af 
uforklarlige, ulogiske og bøvlede afgifter, der i dag ligger som 
en tung dyne over danske detail- og engrosvirksomheder og 
forhindrer vækst, jobskabelse og eksport. Og vi giver selvføl-
gelig vores bud på de forandringer, der er brug for.

Og endelig kommer vi i ord og billeder ind under huden på en 
række af vores medlemsvirksomheder, der arbejder aktivt og 
målrettet med at navigere i en virkelighed i hastig forandring.

Den røde tråd i Dansk Erhvervs arbejde er at øge vores med-
lemmers konkurrencekraft. Magasinet vil afspejle det politi-
ske arbejde, vi står for, de temaer, som optager erhvervslivet, 
og de mennesker, som står bag virksomhederne. Vi håber, at 
du får glæde og gavn af Dansk Erhverv – Magasinet.  

God læselyst.
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Kampen om Det Euro-
pæiske Lægemiddel-
agentur er gået ind i den 
afgørende fase. EU-chef 
Kasper Ernest guider til 
spillet bag kulisserne.

I N T E R N A T I O N A L T

ø k o n o m i

indhold

12 Bliv klar til de nye persondataregler og 
få eksperternes råd til at gøre dem til 
din konkurrencefordel.
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Hvad har ledelse og 
basketball til fælles? 
Holdånd og hårdt arbejde 
– ikke mindst, når presset 
øges. Interview med top-
chef for Deloitte Anders 
Dons.

»Hvad skal vi 
i Kina, når vi 
har så rigeligt 
at gøre i Him-
merland?« 
Direktør Emil Tang fortæller  
om forløbet, da Danske Diakonhjem 
gjorde dansk velfærdseksport  
til virkelighed.

Høje danske afgifter pres-
ser salget af slik, øl, vin 
og spiritus ud af landet 
eller over på et voksende 
illegalt marked. 

p o r t r æ t
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28
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Snyd hjernen. Virtual 
reality står på spring til  
at ændre måden, vi bruger 
internettet på, og flere 
brancher har fået øjnene 
op for mulighederne.

3.000 typer varer fordelt på et areal, der er større 
end 12 fodboldbaner. Kom med indenfor i Nettos 
enorme centrallager.
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Hvad siger du til at at køre på vinterferie 
i en Porsche Macan?

Skift Porsche, når det passer dig.
Nu giver vi dig mulighed for at leje en Porsche Macan i mellem 3 og 6 måneder. 

Ingen førstegangsydelse. Ingen restværdi, der skal hæftes for. Det eneste du skal 

tænke på er, at nyde din nye Porsche. 

Kontakt dit Porsche Center eller læs mere på porsche.dk

Porsche Macan: Pris fra kr. 1.020.495. Forbrugstal v. bl. kørsel: 13,5 km/l – 172 g/km. D . 
Porsche Macan S: Pris fra kr. 1.130.037. Forbrugstal v. bl. kørsel: 11,3 km/l – 212 g/km. F . Bilen er vist med ekstraudstyr.

Porsche Center Jylland 
Grenåvej 347, 8240 Risskov, Aarhus 
Tel. +45 46 911 911
Porsche Center Sjælland 
Banevingen 6, 2200 København N 
Tel. +45 46 911 911
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Morten  
Bjørn Hansen

Det kinesiske  
Diakonhjem

E M I L  T A N G 

Et enkelt valg kan vise sig at blive afgørende. I denne artikelserie taler Dansk Erhverv Magasinet  
med en række erhvervsledere om en central beslutning i deres professionelle liv.

b e s l u t n i n g e n
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Da direktøren for Danske Diakonhjem, Emil Tang, sad i Dansk Erhvervs 
børsbygning Skt. Hans dag 2013, klar til at underskrive en 10-års aftale 
med den kinesiske erhvervsmand Zhou Baoyun, var det ikke alene Emil 
Tangs arbejdsliv, som tog en afgørende drejning.

Det var også en ny æra for de knap 60 år gamle Danske 
Diakonhjem. Og det var det første rigtige eksempel på 
konkret dansk velfærdseksport i plejesektoren. Noget, 
der har været talt meget om, men gjort meget lidt ved, 
siden Mimi Jakobsen i 1990’erne fremlagde sine ambiti-
oner for, hvordan den danske velfærdsmodel kunne 
danne grundlag for et nyt eksporteventyr.

Kontrakten, som Danske Diakonhjem underskrev, 
rakte ti år ud i fremtiden, og forud var gået 18 travle 
måneder. I februar 2012 ringede telefonen på Emil 
Tangs kontor. Det var et udenlandsk nummer, og han 
tænkte, at det nok var nogen, der havde ringet forkert. 
Men det havde den danske konsul i Chongqing, place-
ret midt i Folkerepublikken Kina, ikke. 

Hans Halskov havde fået en idé. Behovet for pleje af 
ældre var på vej til at eksplodere i den folkerige nation, 
kraftigt accelereret af et-barns-politikkens demografi-
ske effekter. 

»Hvis der er noget, som vi er gode til i Danmark, så 
er det at passe de ældre. Men Kina? Det var fremmed 
for os, og vi tænkte ikke på eksport,« siger Emil Tang 
om den afgørende opringning for flere år siden.

Men en kaffeaftale og et bestyrelsesmøde senere var 
frøet, som Halskov havde plantet hos Emil Tang, be-
gyndt at vokse. Det var en reel mulighed. Kina mang-
lede inspiration, og Danske Diakonhjem kunne levere.

»Vi spurgte os selv, om vi i virkeligheden ikke havde 
forpligtelsen,« siger Emil Tang.

Det var nu ikke så ligetil, for, som formanden for De 
Danske Diakonhjem bemærkede: »Hvad skal vi lave i 
Kina, når vi har så rigeligt at se til i Himmerland?«

Maj 2012 drog Emil Tang og to bestyrelsesmedlem-
mer dog afsted østpå. Og her viste interessen sig for 
den danske aktør at være overvældende. 3-400 kine-
sere stod i kø for at tale med danskerne.

»Jeg har aldrig haft det så varmt. De masede sig frem i 
køen for at få os i tale. Ville man have jord til højhusbyg-

geri i Kina, ja, så skulle man levere et plejehjem eller et 
hospital med i pakken. Men de anede ikke, hvordan man 
byggede og drev et plejehjem. Vi vendte hjem med en 
opfattelse af, at der var kæmpe muligheder i Kina.«

Emil Tang fik grønt lys af bestyrelsen til at arbejde 
videre med projektet. Han opdagede hurtigt, at mange 
af de kinesiske kontakter mere handlede om at skaffe 
jord til højhusbyggeriet, end om en interesse for at 
skabe et plejehjem efter dansk forbillede.

Det ændrede sig, da Emil Tang – lidt ved et tilfælde – 
fik kontakt til den kinesiske erhvervsmand Zhou Ba-
oyun. Mr. Zhou havde pengene og ønsket om at åbne et 
plejecenter efter dansk forbillede.

»Jeg taler dansk og jysk, og Mr. Zhou kan tre ord på en-
gelsk. Så vi har altid god tid til møderne, som skal tolkes. 
Relationen til Mr. Zhou var, og er, helt afgørende for, at 
det lykkedes. Efter jeg mødte Mr. Zhou, har jeg ikke væ-
ret i tvivl om, at det var det rigtige, vi havde gang i.« 

Siden gik det stærkt, og efter aftalens underskrivelse 
i børsbygningen åbnede det dansk-kinesiske plejehjem 
Tiheyuan i 2015.

Det er den fulde pakke. Plejehjemmet, der ligger i 
Jinshan-distriktet syd for Shanghai, er bygget og ind-
rettet efter dansk forbillede, personalet uddannes i 
Kina af Social- og Sundhedsskolen i Silkeborg, og ple-
jehjemmet – med dertilhørende ældreboliger og hospi-
tal – har danske ledere.

»Vi har lige udvidet aftalen, så når der er fyldt op, 
udvider vi antallet af plejehjemspladser til 800 og an-
tallet af ældreboliger til 2.500,« siger Emil Tang.

Er der penge i det? Danske Diakonhjem er en non-
profit selvejende institution, så så længe det går i nul, 
er det tilfredsstillende for Danske Diakonhjem.

»2016 gik i nul, og det gør 2017 også. Herefter vil vi 
kunne trække penge hjem til at dække de udgifter, som 
vi havde i opstarten,« siger Emil Tang.  
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 OVERSKRIFT OVERFLØDIG
NYE RANGE ROVER VELAR

Range Rover Velar: Forbrug fra 10,6-18,5 km/l blandet kørsel. CO2-udslip fra 142-214 g/km. Miljøklasse: Euro 6. Pris fra 1.057.900 kr. inkl. moms 
som SUV og fra 681.900 kr. som VAN. Priser er ekskl. leveringsomkostninger på 3.880 kr. Tillæg for privat anvendelse (VAN) er på 5.920 kr.  
Vi tager forbehold for trykfejl og prisændringer.   F
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D a t a d i s c i p l i n

f o k u s
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H V A D  ved I om jeres medarbejdere? Jeres kunder? Jeres 
samarbejdspartnere? Jeres medarbejderes navne, adresser 
og bankoplysninger har I selvfølgelig registreret. I kender 
muligvis også deres helbredsoplysninger og ved, hvis de har 
været sygemeldte med en kronisk sygdom.

Har I en webbutik, kender I jeres kunders indkøbsvaner, 
deres præference for let-eller skummetmælk, eller om de 
foretrækker buttondown-skjorter eller hawaiimønster. Må-
ske kan I endda forudsige, om de mangler vaskepulver i næ-
ste uge.

Laver I apps til telefoner eller tablets, kan I muligvis følge 
med i jeres brugeres færden via GPS-tracking. Og producerer 
I fitnessudstyr, har I sandsynligvis adgang til biodata som 
puls, løbedistance eller vægttab.

Hver dag afleverer kunder og brugere verden over milliar-
der af personlige data, der kan kortlægge hele deres liv. Og 
hver dag bruger virksomheder persondata til at udvikle pro-
dukter og yde bedre og mere målrettet service til deres kun-
der. 

Hvem ejer de data? Hvilke muligheder har virksomheder 
for at skabe værdi ud af persondata? Og hvordan sikrer vi 
samtidig, at de personlige oplysninger ikke falder i forkerte 
hænder? Det er spørgsmål som disse, der får svar, når de nye 
europæiske regler for beskyttelse af persondata træder i 
kraft den 25. maj 2018. Eller som C.V. Jørgensen skrev: »Det 
er datadisciplin, der ska’ til.«

En gamechanger for data
EU’s persondataforordning fastlægger, hvordan virksomhe-
der, myndigheder og organisationer fremover skal håndtere 
og opbevare personlige oplysninger. Den er en gamechanger 
for brugen af data og har sat en trykbølge af aktivitet i gang i 
det danske erhvervsliv. For ingen virksomheder kan undlade 
at forholde sig til den.

»Interessen for persondataforordningen er intens lige nu, 
og den samler alle vores medlemmer på tværs af brancher. 

foto

Super Mercat

ord

Sofie 
Kaae

Ingen kommer uden om  
persondataforordningen,  
der træder i kraft næste år.
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De nye regler vil berøre alle danske virksom-
heder – fra den lille enkeltmandsvirksomhed til 
den selvejende institution og den store kon-
cern,« siger Martin Jørgensen, advokat i Dansk 
Erhverv, der fortsætter:

»Databeskyttelse er med persondataforord-
ningen rykket fra it-medarbejderens bord og di-
rekte ind i direktionslokalerne. Vi oplever en 
enorm efterspørgsel på mere viden. Den forsø-
ger vi at komme i møde med en lang række ar-
rangementer og kurser og med vores ”data pro-
tection on wheels tour”, der i foråret bragte os 
vidt omkring i Danmark. Alle steder havde vi 
fulde huse, og derfor gentager vi rundturen igen 
i efteråret.«

Det handler om tillid
Formålet med persondataforordningen er at 
skabe lov og orden på et område, der i praksis 
har fungeret som det vilde vesten. Blandt de 
grundlæggende tanker i forordningen er, at det 
er individet selv, der ejer sine oplysninger. Det er 
hverken netbutikken, søgemaskinen eller forsik-
ringsselskabet, der ejer de persondata, de har 
samlet ind. Kontrollen over personlige oplysnin-
ger bliver givet tilbage til den person, de vedrø-
rer.

I sidste ende er målet at øge EU-borgernes til-
lid til det digitale samfund – en tillid, der bliver 
altafgørende for vores evne til at gribe fremti-
dens digitale muligheder.

»Vi er alle sammen nødt til at ændre måden, vi 
tænker databeskyttelse på,« lød det fra EU’s in-
formationskommissær Elisabeth Denham, da 
hun tidligere i år forklarede hensigten med for-
ordningen.

»Mange mennesker føler, at de har mistet 
kontrollen over deres egne data. Tidligere var 
det enkelt at holde styr på vigtige informationer, 
men igennem de senere år føler mange, at de 
har mistet fortøjningen til deres personlige op-
lysninger.«

Millionbøder i horisonten
Ser man nærmere på de konkrete regler i forord-
ningen, adskiller de sig ikke markant fra den 
lovgivning, som virksomheder og myndigheder 
herhjemme har skullet overholde, siden den før-
ste danske persondatalov trådte i kraft i 2000. 
Men konsekvenserne af at overtræde loven bli-
ver skærpet markant. 

Forordningen åbner nemlig for, at virksomhe-

H va d  b e t y d e r  
p e r s o n d ata r e g l e r n e 
f o r  d i n  v i r k s o m h e d ?
Dansk Erhverv afholder lø-
bende kurser og webinarer 
om persondataforordningen. 
Du kan blandt andet blive 
klogere på:

• Hvad de nye regler vil be-
tyde for din virksomhed.

•  Hvordan du håndterer 
medarbejderdata før, un-
der og efter ansættelsen.

• Reglerne for behandling af 
kundedata.

• De nye krav om databe-
handleraftaler, når du ud-
liciterer løn, it eller andre 
funktioner til en ekstern 
leverandør.

K o m m e n d e  
a r r a n g e m e n t e r
Persondata om  
medarbejdere
• Onsdag d. 25. oktober i 

Kolding
• Tirsdag d. 31. oktober i 

København
• Mandag d. 13. november i 

København

»Data protection on wheels« 
– kom i gang med personda-
taforordningen
• Mandag d. 30. oktober i 

Aabenraa
• Tirsdag d. 31. oktober i 

Aarhus
• Tirsdag d. 31. oktober i 

Odense
• Fredag d. 10. november i 

København
Læs mere og tilmeld dig på 
www.danskerhverv.dk

t e m a

p e r s o n d ata  e r
Alle informationer, der kan knyttes til en 
bestemt person, og alle data, der direkte 
eller indirekte kan identificere en person.
Det er personlige oplysninger som navn, 
adresse, telefonnummer, etnicitet, køn, 
religiøs og politisk overbevisning, informa-
tioner om sociale forhold og lignende.
Medarbejderoplysninger såsom løn, fa-
milieforhold, uddannelse og karakterer, 
rejseoplysninger, helbredsoplysninger, 
performancemålinger eller personligheds-
test er også persondata. 
Det samme gælder kundeoplysninger 
såsom købshistorik, interesser, tøj- og 
skostørrelse, email-adresse mv.
Persondata kan også være fotos, vide-
oovervågning og GPS-oplysninger.
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Kom i gang med  
persondataforordningen
Alle virksomheder bliver omfattet af de nye persondataregler.  
Få her Dansk Erhvervs råd til, hvordan I kommer i gang med arbejdet. 

1 Sæt tid og  
ressourcer af

At blive klar til de nye persondata-
regler kan være en tidskrævende 
proces. Sørg for at sætte tid og res-
sourcer af til arbejdet. Sørg også for 
at involvere de medarbejdere i hu-
set, der bruger personoplysninger 
i deres daglige arbejde. Det gælder 
blandt andet jeres HR-medarbej-
dere, jeres økonomiafdeling og jeres 
marketingmedarbejdere. 

2 Afdæk, hvordan I håndte-
rer personoplysninger  
i dag

Hvilke tiltag I skal iværksætte i jeres 
virksomhed, afhænger af, hvordan 
I behandler personoplysninger i 
dag. Derfor bør I først og frem-
mest danne jer et overblik over de 
personoplysninger, I behandler i 
jeres virksomhed i dag. Det gælder 
dels jeres kundedata: Hvilke op-
lysninger har I om jeres kunder, og 
hvordan opbevarer og behandler I 
de data? Og det gælder i lige så høj 
grad de oplysninger, I har om jeres 
medarbejdere. Afdæk, hvor i jeres 
virksomhed I behandler person-
oplysninger, og hvad formålet med 
det er. 
Har I leverandører, der får adgang til 
personoplysninger? Kortlæg, hvilke 
oplysninger det drejer sig om, og 
hvordan udvekslingen af oplysnin-
ger foregår. I er nemlig også ansvar-
lige for de oplysninger, I overlader 
til andre.  

3 Gennemgå jeres aftaler 
med databehandlere

Har I udliciteret jeres it-services 
eller lønadministration til under-
leverandører, skal I sørge for, at 
jeres aftaler modsvarer kravene 
om databehandleraftaler. De nye 
persondataregler skærper nemlig 
kravene til databehandlere – dvs. 
jeres leverandører – og til de aftaler, 
I har med dem. Dansk Erhverv har 
sammen med IT-Branchen og Dahl 
Advokater udarbejdet en skabelon 
til en databehandleraftaler, som alle 
medlemmer af Dansk Erhverv gra-
tis kan benytte sig af. Find den på 
www.danskerhverv.dk.  

4 Dokumentér, hvad I gør

Det er ikke tilstrækkeligt, at I be-
handler persondata efter reglerne. 
I skal også kunne dokumentere, 
at I gør det. Sørg derfor for at be-

skrive udførligt, hvordan I behand-
ler personoplysninger, og hvilke 
it-systemer I benytter jer af. I bør 
desuden lave en risikovurdering af 
de situationer i virksomheden, hvor I 
behandler persondata, og beskrive, 
hvordan I håndterer konkrete risiko-
scenarier. 

3 Sørg for tydelig informa-
tion til de personer, I har 
registreret

De personer, der afgiver personop-
lysninger til jeres virksomhed, har 
ret til at vide, hvilke oplysninger I 
har om dem, og hvad formålet med 
det er. De registrerede personer har 
også ret til at få opdateret egne op-
lysninger eller helt at få slettet de-
res data, medmindre jeres virksom-
hed er retligt forpligtet til at gemme 
de pågældende oplysninger. 
I har også pligt til at informere de 
registrerede personer om netop 
disse rettigheder på en kortfattet, 
letforståelig måde. Dansk Erhverv 
anbefaler, at I udarbejder en per-
sondatapolitik, der beskriver de 
registreredes rettigheder. Har I al-
lerede en persondatapolitik, bør I gå 
den igennem og opdatere den, så 
den modsvarer de nye regler. 

6 Få styr på jeres samtykker

Persondataforordningen skærper 
kravene til samtykke fra de per-
soner, der overlader oplysninger 
til jer. Derfor bør I gennemgå jeres 
eksisterende samtykketekster og 
sikre, at de lever op til reglerne. Det 
gælder for eksempel modtagerne 
af jeres nyhedsbrev eller markeds-
føring. Som noget nyt skal de regi-
strerede personer også oplyses om, 
at de til enhver tid kan trække deres 
samtykke tilbage.  

7 Få alle med

Sørg for, at alle jeres medarbejdere 
kender til reglerne om behandling af 
personoplysninger og til jeres egne 
politikker for, hvordan I behandler 
jeres data. Lav grundige vejlednin-
ger til de medarbejdere, der hånd-
terer personoplysninger, uanset om 
det gælder kunder, samarbejdspart-
nere og ansatte. 

8  Beskyt jeres data

I er ansvarlige for, at de persondata 
I behandler, er tilstrækkeligt sikret 
mod tyveri, hackerangreb eller 
læk. Ifølge reglerne skal I sørge for 

»passende sikkerhedsmæssige 
foranstaltninger«. Det beror på en 
konkret vurdering af jeres virksom-
hed og følsomheden af de data, I 
behandler. I skal altså vurdere risi-
koen for læk eller angreb og konse-
kvenserne, hvis det sker, og tilpasse 
jeres sikkerhedsniveau efter det.
Sikkerhed dækker både fysisk sik-
kerhed (dokumenter med personop-
lysninger må ikke flyde på kontoret, 
men skal opbevares i aflåste skabe 
eller lignende) og teknisk sikkerhed 
(er jeres it-systemer opdateret og 
udstyret med de nødvendige sik-
kerhedsforanstaltninger, er jeres 
computere, telefoner mv. sikret mod 
tab af data?) Få også styr på jeres 
procedurer for, hvem der har ad-
gang til jeres oplysninger. 

Vi behandler ingen  
persondata. Jo, I gør!

Har I registreret så meget som 
et navn eller en emailadresse i 
jeres virksomhed, behandler I 
persondata. Derfor er I omfattet 
af persondataforordningen.

Hvad betyder …

Dataansvarlig? Den virksom-
hed, som bestemmer formålet 
med behandlingen af person-
oplysningerne. En virksomhed, 
der behandler oplysninger om 
sine medarbejdere, kunder eller 
samarbejdspartnere, er altså 
typisk dataansvarlig.
Databehandler? En virksom-
hed, der behandler person-
oplysninger på vegne af den 
dataansvarlige. Det kan blandt 
andet være underleverandører 
af it-løsninger, lønadministra-
tion eller andre funktioner, hvor 
personlige oplysninger om 
medarbejdere eller kunder er 
involveret. 
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der, der ikke beskytter personlige data tilstræk-
keligt – eller som ikke kan dokumentere, at de 
gør det – kan straffes med bøder på op til 150 
mio. kr. eller 4 procent af virksomhedens globale 
omsætning. 

Hidtil har den største danske bøde for at over-
træde persondataloven været på 25.000 kr. Der-
for er der tale om en drastisk forhøjelse af straf-
ferammen.

»Det er svært at komme uden om, at det er den 
markante stigning i bødeniveauet, der har skabt 
opmærksomhed om de kommende regler. Men 
vi mangler stadig at se, hvordan det bliver ud-
møntet i praksis. Vores anbefaling er derfor ikke 
at fokusere på bøderne, men i stedet bruge tiden 
frem til 25. maj 2018 til én gang for alle at få styr 
på behandlingen af personoplysninger,« siger 
Martin Jørgensen.

Sikkerhed i fokus
Dertil kommer, at virksomheder og myndighe-
der fremover har pligt til at indrapportere, hvis 
de oplever hackerangreb eller læk af personlige 
oplysninger. Og samtidig kan både den dataan-
svarlige – det juridiske udtryk for den virksom-
hed eller myndighed, der bestemmer formålet 
med behandlingen af de pågældende data – og 
databehandleren – dvs. it-leverandøren eller 
softwareproducenten – blive gjort ansvarlige for 
brud på datasikkerheden.

Netop forordningens øgede krav om sikkerhed 
kan vise sig at blive en udfordring for danske 
virksomheder, lyder det fra Henning Mortensen, 
it-sikkerhedschef i AO Johansen og formand for 
Rådet for Digital Sikkerhed.

Ifølge forordningen har virksomhederne pligt 
til at have »passende tekniske og organisatoriske 
foranstaltninger« til at beskytte personoplysnin-

ger. Men hvad det betyder, vil være forskelligt fra 
virksomhed til virksomhed.

»Loven er ikke en manual, der siger, at du skal 
gøre A, B, C og så D. Loven siger, at du skal gøre 
det, der er passende. Det kan være svært at 
håndtere for den enkelte virksomhed. For hvad 
skal der til for at beskytte personoplysninger til-
strækkeligt i min virksomhed? Det er en konkret 
vurdering af risikoen, som hver enkelt virksom-
hed må foretage,« siger Henning Mortensen.

Brug for et stærkere Datatilsyn
For de fleste virksomheder vil det kræve tid og 
ressourcer at blive klar til de kommende regler. 
Og med kun et halvt år til skæringsdatoen bør 
alle virksomheder være i gang med at forberede 
sig på dem nu. Men der ligger en mindst lige så 
vigtig opgave på myndighedssiden, understreger 
Martin Jørgensen fra Dansk Erhverv:

»Hvis erhvervslivet skal nå i mål med person-
dataforordningen, er der brug for et stærkere 
Datatilsyn, der ikke kun fører tilsyn, men i hø-
jere grad bliver et videnscenter, hvor virksomhe-
der kan hente hjælp og vejledning om de nye 
regler og tolkningen af dem. Datatilsynet har 
med EU-forordningen pligt til at medvirke til en 
grundig informationsindsats – men det forud-
sætter rent praktisk, at det har ressourcer til 
det,« siger han.

»Derfor opfordrer vi Folketinget til at afsætte 
de nødvendige ressourcer til et mere potent og 
proaktivt Datatilsyn. Der er meget på spil – både 
for virksomhederne og for den helt almindelige 
dansker.«  

» Netop forordningens øgede 
krav om sikkerhed kan vise 
sig at blive en udfordring 
for danske virksomheder.«

» For de fleste virksomheder 
vil det kræve tid og  
ressourcer at blive klar  
til de kommende regler.«

Henning Mortensen,
formand for Rådet for Digital Sikkerhed

Martin Jørgensen,
advokat i Dansk Erhverv
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Fremtiden tilhører de virksomheder, der tager 
databeskyttelse alvorligt. Sådan lyder analysen 
fra to eksperter, der peger på, at forbrugerne i 
stigende grad vil fravælge de virksomheder, der 
ikke behandler data etisk.

Pernille Tranberg, der er medstifter af tænke-
handletanken Dataethics og rådgiver virksomhe-
der og mennesker i at tage kontrol over deres 
data, mener, at vi står over for en ny digital for-
brugerrevolution.

»For 30-40 år siden stod virksomheder over for 
den grønne omstilling. Mange forbrugere var be-
kymrede for miljøet, men havde ikke mange 
handlemuligheder. I dag kan virksomheder mar-
kedsføre sig på at være økologiske eller klima-
venlige. Fordi forbrugerne efterspørger det. Det 
samme kommer til at ske med data,« siger hun 
og fortsætter:

»Allerede i dag er mange danskere bekymrede 
for, hvad andre ved om dem. Og særligt de unge er 
i stigende grad bevidste om, at deres data er noget 
værd – og at de kan misbruges eller sælges.«

Åbner spillerum 
Samme vurdering har Martin K. Glarvig, direktør 
i data- og analysehuset Geomatic, der rådgiver 
private og offentlige aktører om strategisk brug 
af data.

»Danskerne er generelt tilbageholdende med at 
dele deres data. Det giver sig selv, at hvis man 
som forbruger ved, at der er styr på databeskyt-
telsen, er man også mere villig til at afgive sine 
oplysninger,« siger han.

Han hilser persondataforordningen velkommen, 
fordi den sætter hegnspæle op i et område, der i 
praksis har været nærmest ureguleret hidtil. Det 
kan være med til at øge forbrugernes digitale tillid.

»Med forordningen får vi et sæt fornuftige og 
brede retningslinjer, der sikrer, at lovgivningen er 
tilnærmelsesvis ens på tværs af landegrænserne i 
EU, og som samtidig åbner et kæmpe spillerum 

for de virksomheder, der gerne vil arbejde strate-
gisk og ordentligt med personlige data.«

Benhård konkurrence
Martin K. Glarvig fremhæver, at der i dag reelt 
set ingen konsekvenser er, hvis man overtræder 
persondataloven. Det gør det svært at tjene 
penge, hvis man vil opføre sig dataetisk og be-
skytte sine kundedata. 

»Danske virksomheder befinder sig i en ben-
hård international konkurrence, og uden regule-
ring bliver vi hurtigt sat bagud af globale aktører, 
der bare suser derudaf. Med persondataforord-
ningen bliver det en gang for alle slået fast, hvad 
man må. Det er positivt,« siger Martin K. Glarvig.

For mange virksomheder er persondataforord-
ningen en anledning til at rydde op i datasystemer 
og databaser. Ganske enkelt fordi loven kræver det. 
Det er en oplagt mulighed for at sætte sine kunde-
data i system og undersøge, om man kan udnytte 
værdien af den viden, man har, endnu bedre. 

»Ifølge GDPR skal der altid være et formål med 
at behandle persondata, så virksomhederne bli-
ver tvunget til at spørge sig selv: Hvad skal jeg 
bruge data til? Og er mine data opdateret?,« siger 
Martin K. Glarvig.

Brug det strategisk
Derfor skal persondataforordningen ikke 
skræmme virksomheder fra at arbejde med kun-
dedata, understreger Pernille Tranberg:

»Det handler ikke om at lade være med at 
bruge data. Man kan ikke have en virksomhed i 
dag uden at bruge data. Det handler om at skabe 
tillid blandt forbrugerne til, at jeg behandler de-
res data ordentligt og etisk,« siger hun og slutter:

»Som virksomhed kan man vælge at være på 
linje med loven og overholde den. Men man kan 
også tænke det strategisk: Hvad er det, mine 
kunder vil have? Og hvordan sikrer jeg, at de er 
trygge ved at give deres data til mig?« 

Gør databeskyttelse til 
din konkurrencefordel
Databeskyttelse er ikke kun et nødvendigt onde, men kan blive 
et afgørende konkurrenceparameter i fremtiden.

f o k u s

» Uden regulering  
bliver vi hurtigt  
sat bagud af globale 
aktører, der bare 
suser derudaf.«

» Det handler om at 
skabe tillid blandt 
forbrugerne til, at jeg 
behandler deres data 
ordentligt og etisk.«

Martin K. Glarvig, 
direktør, Geomatic

Pernille Tranberg,
medstifter, Dataethics

foto

Geomatic  
og Dataethics
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Vi lever i en datatid. Ingen anden rå-
vare har på så kort tid skabt så mange 
nye forretningsmodeller, virksomheder 
eller muligheder som data. Og samtidig 
ændret måden, vi kommunikerer, hand-
ler, rejser og lever på. Data er den mo-
derne verdens nye superressource. Det 
er den byggesten, der har gjort Amazon, 
Google og Facebook til milliardforret-
ninger, og det råstof, som fremtidens 
virksomheder vil stå i kø for at udvinde.

»I løbet af de seneste to år er der 
skabt lige så meget data som i hele vo-
res historie før det. Og om to år vil vi 
have dobbelt så meget data som i dag. 
Det er en eksponentiel vækst, der hele 
tiden udvider vores muligheder for, 
hvad vi kan bruge data til,« siger Nata-
lie Schluter, associeret professor på IT-
Universitetet.

Innovation med data
»Data rummer nærmest uendelige mu-
ligheder for en lang række brancher. 
Alt, der kan observeres, registreres og 
måles, rummer et potentiale for at 
bruge data til innovation,« siger hun og 
fortsætter: 

»For erhvervslivet er data et redskab 
til at determinere, hvordan vi gør pro-
dukter bedre, tiltrækker flere brugere 
eller skaber mere personaliserede eller 
individuelle services. Helt enkelt hand-
ler det om at bruge viden om, hvad der 

er sket tidligere, til at træffe bedre be-
slutninger for fremtiden.«

Som linjeleder for ITU’s nye data 
science-uddannelse står Natalie Schlu-
ter i spidsen for den næste generation 
af dataeksperter. 70 studerende har 
dette efterår taget plads i ITU’s audito-
rier som den første årgang på Dan-
marks første målrettede uddannelse i 
datavidenskab. 

Her skal de stifte bekendtskab med 
avanceret matematik, statistik, pro-
grammering og machine learning – 
også kendt som kunstig intelligens – og 
studere, hvordan man omsætter data 
til viden og forretning – fra markeds-
undersøgelser og investeringsanalyse 
til sygdomsforebyggelse og forudsi-
gelse af den næste naturkatastrofe.

Større indsigt
Og nye kompetencer bliver der brug for. 
I takt med, at mængden af tilgængelig 
data vokser, dundrer datapionererne 
fra Silicon Valley i Californien ud over 
stepperne. Og mens mange danske 
virksomheder stadig er i gang med den 
første bølge af digitalisering, er de 
amerikanske giganter i fuld gang med 
næste bølge, hvor det digitale flytter 
ind i den fysiske verden. Sammenlignet 
med det er de fleste danske virksomhe-
der stadig på stenalderstadiet.

»Danmark har mange succesfulde 

store virksomheder, men brugen af data 
og viden om, hvordan man bruger ind-
sigt fra data, er ikke i tilstrækkelig høj 
grad til stede,« siger Natalie Schluter.

»Da jeg kom til Danmark for 9 år si-
den, var der ikke mange, der vidste no-
get om data science. Udviklingen går 
lynhurtigt, og for mange traditionelle 
virksomheder er data og dataanalyse 
stadig et helt nyt felt. Det gør det svært 
at integrere det i strategi og innovati-
onsprocesser.«

Natalie Schluter opfordrer derfor dan-
ske virksomheder til at komme op i gear.

»Der er stor usikkerhed om, hvordan 
og hvor man kan bruge data, og ikke 
mindst stor usikkerhed om privacy. Mit 
bedste råd til virksomhederne er, at de 
skal læse på lektien og tage ved lære af 
de virksomheder, der gør det bedst i 
dag. Vi lever i spændende tider, når det 
gælder data.« 

N a t a l i e  S c h l u t e r

I datapionerernes 
fodspor
Data er det nye guld, men vi er endnu langt fra guldalderen. 
Sådan lyder analysen fra dataforskeren Natalie Schluter, 
linjeleder for IT-Universitetets nye dataknuseruddannelse.

N ata l i e  S c h l u t e r
Lektor og linjeleder på ITU’s Data Science-
uddannelse. Født i Canada, uddannet MSc i 
matematik og ph.d. i Natural Language Proces-
sing (sprogteknologi). Kom til Danmark i 2008. 
Har været ansat i flere forskerstillinger ved IT-
Universitetet og Københavns Universitet og som 
Lead Data Scientist for Danske Banks Mobilepay.

foto

IT-Universitet

ord

Sofie 
Kaae



Te-dåser og teblandinger i lange og lige ræk-
ker vidner om 182 års veludviklet struktur på for-
retningens kerneprodukt. Men lige nu har duften 
af te fået hård konkurrence om A.C. Perch’s The-
handels opmærksomhed fra den europæiske per-
sondataforordning.

Forordningen, der skal gælde fra næste år, 
kræver, at der også er dokumenteret struktur på 
forretningsdriften bag skranken og te-dåserne. 
Ifølge Morten Frank, medindehaver af it-virk-
somheden Secure-u.it, er der ikke noget at være 
bekymret for:

»Hvis en virksomhed har arbejdet med person-
data i henhold til den nuværende lov, er der ikke 
så langt fra også at kunne overholde den nye for-
ordning. Der er flere nye elementer i forordnin-
gen. Men det mest tidskrævende for virksomhe-
derne her og nu er, at en virksomhed, der 
opbevarer og behandler persondata, skal være 
klar over, hvilke data den har, hvilke formål de 
bruges til og det lovlige i at behandle dem. Pro-
cesser skal være klare og dokumenteret. Det er 
ikke længere tilstrækkeligt bare at følge reglerne. 
Du skal også kunne påvise, at du gør det,« påpe-
ger han.

Tillid, troværdighed og te-handel
På Secure-u.it’s hjemmeside kan man følge, hvor 
mange måneder, uger og dage, der er tilbage, in-
den Persondataforordningen træder i kraft. Sam-
men med Tom Frederiksen, der også er medinde-
haver af Secure-u.it, er Morten Frank i færd med 
at gennemgå A.C. Perch’s Thehandel og komme 
med anbefalinger til, hvordan den kan opfylde 
Persondataforordningens krav.

Virksomheden drives af søskendeparret Chri-
stian Hincheldey og Stine Hincheldey Alwén, der 
er 5. generation i den nuværende ejerfamilie. 
Christian Hincheldey er såkaldt dataansvarlig i 

virksomheden. Det vil sige den, der afgør til 
hvilke formål og med hvilke hjælpemidler, per-
sonoplysninger må blive behandlet i virksomhe-
den. Trods skærpede myndighedskrav kan han 
også se forretningsmæssige fordele i forordnin-
gen:

»Som virksomhed er man omgivet af en skov af 
bureaukrati. Men nu bliver dataprocesserne syn-
lige og giver os mulighed for at efterleve reglerne 
på en så imødekommende måde over for kun-
derne, at vores troværdighed og deres tillid til os 
vil kunne stige til gavn for forretningen.«

Frygt ikke  
forordningen
A.C. Perch’s Thehandel har allieret sig med it-sikkerhedsvirk-
somheden Secure-u.it for at opfylde persondataforordningens 
krav. Her fortæller de to parter om samarbejdet med at kortlægge 
og strukturere data og indføre procedurer for, hvordan dataene i 
fremtiden må blive behandlet.

f o k u s

foto

Jakob  
Carlsen

ord

Kristian  
Kongensgaard
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Frygt ikke  
forordningen
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A . C .  P e r c h ’ s  T h e h a n d e l

• Forretningen blev etab-
leret i slutningen af 
1700-tallet og har haft 
til huse samme sted i 
Kronprinsensgade i Kø-
benhavns indre by siden 
1835.

• Den drives i dag af sø-
skendeparret Stine Hin-
cheldey Alwén og Chri-
stian Hincheldey og har 
alt 40-50 medarbejdere.

• Virksomheden driver 
te-handel og te-salon i 
henholdsvis København, 
Aarhus og Oslo, te-butik 
i Københavns Lufthavn 
samt franchisesalg i over 
hundrede forskellige eks-
klusive varehuse i Japan.

• Online-handelen udgør 35 
procent af omsætningen.

S e c u r e - u . i t

• Virksomheden har analy-
seret A.C. Perch’s The-
handels data og kommet 
med forslag til handlings-
plan for at sikre, at virk-
somheden kan overholde 
EU’s nye Persondatafor-
ordning.

• Secure-u.it er stiftet af 
Tom Bjarni Frederiksen 
og Morten Frank.

• Tom har en fortid i For-
svarets Efterretnings-
tjeneste og har arbejdet 
med it-infrastruktur i 27 
år, blandt andet med fo-
kus på sikkerhed af data, 
systemer og deres sam-
menhænge.

• Morten er blandt andet 
certificeret i EU’s databe-
skyttelseslov, og han har 
mere end 15 års erfaring i 
at lede forretningskritiske 
it-projekter, forretnings-
analyse og -udvikling 
samt implementere og 
optimere processer med 
vægt på it-sikkerhed.

• Foruden stifterne har 
virksomheden tilknyttet 
en række specialister 
med supplerende kom-
petencer inden for per-
sondata og sikkerheden 
omkring.

Værner om kundernes data
For eksempel skal det samtykke, kunderne giver i 
dag, udvides. Det skal være mere klart og tydeligt, 
hvilke data der bruges til hvilke formål. Procedu-
ren for, hvordan kunderne hurtigt og gnidnings-
frit kan trække samtykket tilbage, ser Christian 
Hincheldey ikke noget problem i:

»Jeg kunne ikke drømme om ikke at slette op-
lysninger om kunderne, hvis de ønsker det. Den 
form for kundepleje hører til vores gamle hæder-
kronede købmandsprincipper.«

En anden sidegevinst vil komme af, at der også 
skal være procedurer for at slette data:

»Naturligvis har vi også fra tid til anden slettet 
data. Nu skal vi have fastlagt en procedure for, hvor-
når det skal ske, hvad der skal gennemgås og hvor-
dan. Det vil eksempelvis være en god idé at slette 
oplysninger om kunder, der ikke har handlet hos os 
i en længere periode, måske 5 år,« siger Christian 
Hincheldey, og Tom Frederiksen supplerer:

»Data er guld værd. Men du skal vide, hvordan du 
bruger dine data, inden du kan putte dem ned i en 
kasse. Det vil både gøre datamængden mere over-
skuelig og reducere omkostningerne til back up.«

Virksomheden skal selv tage stilling
Selv om Christian Hincheldey har Tom Frederik-
sen og Morten Frank til at gå virksomheden igen-
nem med en tættekam, er det ikke ensbetydende 
med, at han og de øvrige ejere og medarbejdere 
slipper for at tænke mere på EU’s Persondatafor-
ordning:

»Vi forholder os ikke til de enkelte data. Det er 
virksomheden, der skal vurdere deres relevans. 
Vi analyserer dataene i typer, kategoriserer dem 
og rådgiver om, hvordan de skal behandles. For 
eksempel om de skal krypteres, hvis det er føl-
somme oplysninger om virksomheden, medar-
bejderne eller leverandørerne,« siger Tom Frede-
riksen.

Som dataansvarlig bliver det nu op til Christian 
Hincheldey at implementere de anbefalinger, 
som Secure-u.it kommer med, blandt andet afta-
ler med virksomhedens eksterne databehandlere. 
Det vil sige de samarbejdspartnere, der står for 
webudvikling, markedsføring og økonomisty-
ringssystem. Internt skal medarbejdere i funktio-
ner som HR og bogholderi involveres, undervises 
i og benytte de nye processer.

Processen skal følges op
Selv om handel med te ikke er det mest følsomme 
og højtklassificerede, hvad angår it-sikkerhed, så 
har A.C. Perch’s Thehandel naturligvis behov for 
fortrolighed omkring forretningens drift. Det er 
dog ikke frygten for at få hacket egne vitale oplys-
ninger, der bekymrer Christian Hincheldey:

»Det er mere risikoen for, at den server, vi er til-
sluttet, bliver lagt ned, som jeg af og til kan være 
bekymret for. Vi kan risikere, at vores forretning 
går i stå med store driftstab til følge. Nu får vi en 
procedure for, hvad vi uanset årsagen skal gøre, 
hvis der har været brud på datasikkerheden, for at 
få it-systemerne rettet op så hurtigt som muligt.«

Forordningen kan umiddelbart synes som en 
stor mundfuld for især små og mellemstore virk-
somheder. Men som Morten Frank konkluderer:

»Mange virksomheder frygter den – men det er 
i virkeligheden et gode, da den giver klarhed.«

Han minder dog om, at den enkelte virksomheds 
arbejde med forordningen ikke er en engangsfore-
teelse, der kan afsluttes og lægges til side:

»Det er en proces, der skal følges op og vedlige-
holdes.« 



Når danske virksomheder, organisatio-
ner og myndigheder fra næste forår skal 
overholde de nye europæiske persondata-
regler, er det Datatilsynet, der skal holde 
hånd i hanke med dem.

Men hvor bidsk bliver statens vagthund, 
når de nye regler træder i kraft? Vi har 
spurgt Datatilsynets direktør om, hvordan 
hun vil gribe opgave an.

Q Cristina Angela Gulisano, hvordan 
ser du fremtidens Datatilsyn i lyset af 
den nye forordning?

A »Vores opgave med at rådgive og vej-
lede bliver større med den nye forordning. 
Vi skal blandt andet fremme de dataan-
svarliges kendskab til deres forpligtelser i 
henhold til forordningen. Det bliver med 
andre ord et fremtidens datatilsyn med 
flere opgaver end dem, vi har i dag. Samti-
dig bliver det et tilsyn, der vil skulle sam-
arbejde meget mere med de andre euro-
pæiske tilsynsmyndigheder. Så et nyt og 
anderledes tilsyn er der lagt op til – ikke 

Direktør i Datatilsynet 
Cristina Angela Gulisano 
står i spidsen for den 
danske håndhævelse af 
persondataforordningen.

f o k u s

Den vejledende  
vagthund kun som følge af forordningen, men også 

fordi den tekniske udvikling og globalise-
ringen tilsiger det.«

Q Hvordan ser du jeres rolle i forhold til 
virksomhederne – hvad kan virksom-
hederne forvente af jer?

A »Vores rolle er ikke kun at føre tilsyn 
med, at reglerne på databeskyttelsesområ-
det bliver fulgt. Vi har også en anden vigtig 
rolle – nemlig at vejlede og rådgive om reg-
lerne. De to opgaver går efter min opfattelse 
fint i spænd med hinanden. Det er jo netop 
i kraft af vores tilsyn, at vi får en indsigt i, 
hvilke områder der især volder de dataan-
svarlige problemer, og hvor der derfor kan 
være behov for rådgivning og vejledning.

Datatilsynet rådgiver og vejleder derfor 
allerede, og det fortsætter vi med. Vi gør 
det, når vi taler med repræsentanter fra 
virksomhederne i vores telefontid, når vi 
holder møder med virksomheder, bran-
cheforeninger og lignende, og når vi be-
handler de mange skriftlige forespørgsler 
og klagesager, vi hvert år modtager, lige-
som vi også rådgiver og vejleder, når vi ud-
fører vores tilsynsvirksomhed.«

Q Hvad vil du råde virksomhederne til 
at være særligt opmærksomme på i 
forhold til den nye forordning?

A »En del elementer i forordningen ken-
der vi heldigvis allerede fra den gældende 
persondatalov. Det gælder bl.a. forordnin-
gens anvendelsesområde og de grundlæg-
gende principper, som alle, der behandler 
personoplysninger, skal følge.

Men der er også nye bestemmelser i for-
ordningen, som det er en god idé at være 
særligt opmærksom på. Det gælder for ek-
sempel bestemmelsen om, at alle brud på 
persondatasikkerheden som udgangspunkt 
skal anmeldes til tilsynsmyndigheden. Det 
bliver også vigtigt at kunne dokumentere, 
hvad man har gjort for at leve op til reglerne. 

Det vigtigste råd er imidlertid nok: Se at 
komme i gang med at sikre, at jeres virk-
somhed lever op til reglerne.«  

foto

Petra 
Kleis

ord

Sofie 
Kaae
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BOOK I DAG 
Dagmøde 2017 
kr. 607,-
Konferencedøgn  
i stort enkeltværelse 2017
kr. 1.908,- 
 
Priser er inkl. moms.

Østerøvej 2   5800 Nyborg   65 31 31 31   nyborgstrand.dk

Nyborg Strand er aktiv partner i

Destination NYBORG
- konferencehoteller centralt i Danmark 

DET FÅR DU HOS OS
• Beliggenhed midt i landet – tæt på motorvej og banegård
• Fantastisk beliggenhed nær skov og strand
• 36 møderum og et stort auditorium med plads til 200
• 426 værelser & 650 overvågede, gratis p-pladser
• Restaurant, bistro og stjernebar med noget for enhver smag
• 150 dedikerede medarbejdere

– eller for allerførste gang?

82 %  
VENDER  
TILBAGEHele Danmarks mødested

Skal vi mødes igen …
På NYBORG STRAND byder vi igen og igen vores stamkunder  

hjertelig velkommen ”hjem” og næsten hver gang til noget nyt og 
spændende – lige nu bygger vi et 500 m2 stort Fit & Relax område. 

Ren afspænding og forkælelse til vores mange gæster.



a k t u e l t

Det skal være nemmere, enklere og mindre bureaukratisk at sende sine  
medarbejdere på efteruddannelse. Det er Dansk Erhvervs udgangspunkt i de  

trepartsforhandlinger, der netop nu er i gang med regeringen og lønmodtagerne.

Trepartsforhandlinger  
om voksen- og efteruddannelse

Illustrationer: Kim
 Fossum

Hvem er parterne?
Det arbejder  
Dansk Erhverv for
Dansk Erhverv er gået ind i forhandlin-
gerne med følgende mærkesager:

Voksen- og efteruddannelsessy-
stemet skal være mere fleksibelt, 
mindre bureaukratisk og målrettes 
erhvervslivets behov
VEU-systemet skal geares til en ny tid, 
hvor efterspørgslen på kompetencer 
vil ændre sig hurtigere end hidtil. Der-
for skal fremtidens VEU-system være 
mere fleksibelt, agilt og virksomheds-
tilpasset og mindre bureaukratisk, 
så det i højere grad imødekommer 
virksomhedernes behov og giver ar-
bejdsstyrken mulighed for løbende at 
opkvalificere sig.

Ny teknologi og digitalisering  
skal løfte VEU-systemet
VEU-systemet skal føres ind i den 
digitale tidsalder. E-læring og digitale 
læremidler kan løse mange af udfor-
dringerne i AMU-systemet og sikre, 
at undervisningen er differentieret og 
fleksibel og tilgængelig, uanset hvor i 
landet man befinder sig. 

VEU-systemet må ikke pålægge 
erhvervslivet flere byrder
Virksomhederne tager i dag et stort 
ansvar for voksen- og efteruddan-
nelse og finansierer 60 pct. af det 
offentligt regulerede VEU. Derfor er 
det helt afgørende for Dansk Erhverv, 
at virksomhederne ikke pålægges 
yderligere økonomiske byrder, og at 
den offentlige finansiering af AMU-
systemet fastholdes. I dag er der 
opsparet 3 mia. kr. af virksomheder-
nes VEU-bidrag til Arbejdsgivernes 
UddannelsesBidrag (AUB). Det er 
penge, der skal føres tilbage til virk-
somhederne.

Hvad er på spil?
• I efteråret 2017 forhandler ar-

bejdsgivere, lønmodtagere og 
regeringen om, hvordan fremti-
dens voksen- og efteruddannel-
sessystem skal indrettes. 

• Arbejdsmarkedet er i forandring, 
og den digitale udvikling og ny 
teknologi betyder, at virksomhe-
dernes behov for kompetencer 
ændrer sig langt hurtigere end 
hidtil.

• Adgang til kvalificeret arbejds-
kraft er helt afgørende for virk-
somhedernes konkurrenceevne 
og muligheder for at skabe 
vækst og nye job. Derfor er der 
brug for et VEU-system, der føl-
ger med tiden og løfter opgaven 
med at opkvalificere og efterud-
danne danskerne til fremtidens 
udfordringer.

• LO, FTF og AC 
repræsenterer 
lønmodtagerne..

• Regeringen  
(beskæftigelsesministeren, 
undervisningsministeren,  
uddannelses- og  
forskningsministeren)

• Dansk Erhverv 
deltager i forhand-
lingerne gennem 
Dansk Arbejdsgi-
verforening (DA). 
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KAFFEBAR & TAKE AWAY DINNER UNDGÅ KØEN TIL CITYMETRO TIL DØREN I 2019
& MASSER AF PARKERING

Velkommen til et dynamisk kontorhus på Østerbro
17 innovative virksomheder har allerede valgt Vibenshuset 
som rammen for deres arbejdsplads. Mulighed for networking 
og videndeling, kort afstand til city og nem tilgængelighed er 
sammen med de mange moderne fællesfaciliteter efterspurgte 
og afgørende parametre for en velfungerende arbejdsdag.

Kom indenfor
På Vibenshuset.dk kan du se eksempler på kontorlejemål fra 
400 - 5.400 m2 samt downloade prospekter. Du er også velkom-
men til at kontakte os allerede i dag på 7023 6330 og aftale en 
fremvisning, eller blot få en uforpligtende snak omkring jeres 
virksomheds behov, så finder vi det, der passer præcis til jer.

NETWORKING, SYNERGI & VIDENDELING

Kontakt os på 7023 6330
Lintrup & Norgart A/S  |  Jens Kofods Gade 1, 1268 København K  |  www.linor.dk



Gennem et halvt århundrede har dan-
ske Sügro solgt slik, chokolade og andre 
kioskvarer til butikker i hele Danmark. 
Dermed har grossistvirksomheden på 
egen krop oplevet, hvordan skiftende re-
geringer har sendt de danske afgifter på 
slik og andre nydelsesmidler på himmel-
flugt. Det har i mange år været blandt 
Dansk Erhvervs mærkesager at få vendt 
den negative udvikling, som afgiftsstig-
ningerne har medført.

Bare i de seneste otte år er sukkerafgif-
ten steget med 83 procent. Dermed er sta-
tens provenu på slik og chokolade vokset 
fra 1,3 mia. kr. i 2009 til 2,3 mia. kr. i 2016.

Det gør det ikke nemt at være slikgros-
sist, forklarer Jette Andersen, der er direk-
tør i Sügro.

»Det er åbenlyst, at en øget økonomisk 
belastning på 1 mia. kr. ikke bare kan ab-
sorberes. Især ikke, når vi også er omgivet 
af nabolande, hvor afgifts- og momsni-
veauet er langt lavere,« siger hun.

Sügro-direktøren kalder sukkerafgiften 
et markedsvilkår, som branchen har for-
søgt at indrette sig efter ved at arbejde ak-
tivt med produktkategorierne. Men de se-
neste år er udfordringerne vokset 
markant.

»Igennem de senere år har de negative 
følgevirkninger været tiltagende. Fra at vi 
»blot« har været udfordret på omsætnin-
gen, indtjeningen og konkurrenceevnen, 
står vi i dag i en situation med en stærkt 
tiltagende illegal handel, en øget risiko for 
tab af danske arbejdspladser og store ud-
fordringer med fødevaresikkerheden.«

Mens hverken Sverige eller Tyskland 
har en særskilt skat på slik og chokolade, 
betaler de danske slikgrossister en afgift 
på 25,97 kr. per kilo. Dertil kommer, at 
den danske moms på 25 procent langt 
overstiger den svenske og den tyske 
fødevare moms på henholdsvis 12 og 7 
procent.

Der er altså stærke incitamenter til at 
købe sin slik og chokolade uden for lan-
dets grænser eller på det voksende illegale 
marked. Og det gør flere og flere danskere. 
Skatteminister Karsten Lauritzen er-
kendte tidligere på året, at den illegale 
handel med slik er steget med mere end 75 

Fakta
• Den illegale handel med 

slik og chokolade er siden 
2010 steget med 75 pro-
cent.

• Fra 2010 til 2015 udgjorde 
den illegale handel med 
slik og chokolade ca. 860 
mio. kr. Det betyder, at 
statskassen er gået glip 
af estimeret 420 mio. kr. i 
moms og afgifter.

• Fra 2010 til 2015 har  
danskerne købt slik og 
chokolade for ca. 3,6 
mia. kr.

Brian Sørensen 
s t i f t e r  o g  b e s t y r e l s e s f o r m a n d  i  C U LT  A / S

»De penge, vi i dag betaler i 
afgifter, ville vi da langt hel-
lere bruge på at investere i 
eksport og nye markeder. I 
min optik kunne cider være 
det næste store danske 
eksporteventyr, for vi har 
nogle virkelig gode produk-
ter herhjemme. Men de høje 
afgifter skader investerings-
viljen, og dét skader selvføl-
gelig også vores mulighed 
for at skabe nye arbejds-
pladser i Danmark.«

Et sukkersødt 
afgiftsræs
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procent siden 2010 og har i perioden haft 
en samlet værdi på 860 mio. kr.

Senest konfiskerede SKAT i juni i år 2,2 
tons ulovligt slik hos en importør i Østjyl-
land. Det illegale slik, der kommer til Dan-
mark uden om fødevare- og skattemyn-
digheder, bliver ofte opbevaret under 
tvivlsomme forhold, og SKAT og fødevare-
kontrollen har flere gange konfiskeret kas-
ser med ulovlige skumfiduser, vingummi 
og lakrids fra uhygiejniske lagre, udstyret 
med falske fakturaer og uden dokumenta-
tion for sporbarhed.   

»Vores oplevelse er, at den illegale han-
del med slik er yderst synlig, konstaterbar 
og offentlig kendt,« siger Jette Andersen 
og fortsætter:

»SKAT bekræfter, at unddragelsen er 
stigende blandt grossister og importører, 
og det understreger, at den illegale handel 
i dag er organiseret.«

Derfor er mere kontrol fra fødevare- og 
skattemyndigheder langtfra tilstrækkeligt 
til at bekæmpe det sorte marked for slik, 
understreger hun:

»Det altafgørende er, at det økonomiske 
incitament til den illegale handel forsvin-
der. Den direkte vej til det er at harmoni-
sere afgifterne på niveau med landene 
omkring os. Eller at vi som minimum fin-
der tilbage til et afgiftsniveau, hvor vi får 
genvundet konkurrencekraften på den 
sunde legale indenlandske afsætning og 
samtidig bevarer provenuet i den danske 
statskasse.«  

Peter Frellsen 
d i r e k t ø r  i  F r e l l s e n  C h o k o l a d e

»Afgifterne og den illegale 
handel betyder, at vi kun har 
et meget begrænset udvalg 
af slik i vores 39 butikker, for 
vi kan simpelthen ikke kon-
kurrere med de priser, som 
kiosker og mindre købmænd 
rundt om kan sælge det for, 
når de sælger til, hvad der 
svarer til langt under den 
indkøbs- eller produktions-
pris, der vil være, når der er 
medregnet afgifter, moms 
og administration.«

Det altafgørende  
er, at det økonomiske 
incitament til den  
illegale handel  
forsvinder. 
Jette Andersen, direktør i Sügro

Afgifter på 
agendaen

P r o b l e m e t

De danske afgifter på slik, 
chokolade, nødder, øl, vin og 
spiritus har været på himmel-
kurs og har for længst overhalet 
niveauerne i vores nabolande. 
Det har sat danske virksom-
heder i en urimelig konkurren-
cesituation, som har skubbet 
handlen til grænsebutikker i 
Tyskland og Sverige og over 
på et voksende illegalt marked 
uden om det danske moms-, 
afgifts- og fødevarekontrol-
system. 

d a n s k  e r h v e r v  m e n e r
Der er brug for et livtag med det 
vildtvoksende danske afgifts-
system, og regeringens bebu-
dede oprydning i overflødige 
afgifter er kun det første skridt.

Dansk Erhverv arbejder for, 
at den planlagte prisindekse-
ring fra 1. januar 2018 på cho-
kolade, slik, og alkoholpro-
dukter annulleres, og at alle 
afgifterne sænkes yderligere. 

Endelig arbejder vi for, at 
de gakkede afgifter, der i dag 
koster virksomhederne mere 
i administrativt bøvl, end de 
giver provenu til statskassen, 
bliver afskaffet. 

2 7
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Tæt på 90.000 etagemeter, 290 medarbejdere, 3.000 varetyper. På Nettos højautomatiserede centrallager i Køge 
står kød, mælk, tørvarer, grøntsager og frugt i snorlige rækker. Robotter pakker 5.000 kasser tørvarer  
i timen, og hver dag transporterer 700 lastbiler 5.000 paller varer ud til Nettobutikker i hele landet.
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Mohamed Arjouan,
medarbejder på Nettos centrallager
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Oliver Jensen, 
medarbejder på Nettos centrallager
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Blækket på de britiske stemmesedler 
var knap tørt, da kampen om det mest 
værdifulde Brexit-rov gik i gang: Placerin-
gen af det europæiske lægemiddelagentur. 

EMA er med sine næsten 900 medarbej-
dere og mange tusinde årlige besøgende 
en samfundsøkonomisk guldkalv, og hele 
19 europæiske byer har meldt sig som 
kandidater til at huse agenturet. Allerede i 
dagene efter Brexit-afstemningen sta-
blede den danske regering en kampagne 
på benene og indledte med tidligere Novo 
Nordisk-topchef Lars Rebien Sørensen i 
spidsen en charmeoffensiv over for EMA’s 
medarbejdere og ledelse. Målet: at få EMA 
til København.

Objektive kriterier stiller Danmark  
stærkt i konkurrencen
Beslutning om EMA’s placering skal for-
melt træffes af EU’s udenrigsministre i no-
vember 2017. Det skal ske på baggrund af de 
seks såkaldt objektive kriterier, og EU-
Kommissionen arbejder i disse uger på en 
analyse af, hvor EMA vil have de bedste fag-
lige, videnskabelige, sikkerheds- og indu-
strimæssige forudsætninger for sit virke. 

Målt på de objektive kriterier har Kø-
benhavn gode muligheder for at gå sejr-

rigt ud af kampen. Danmark har det stør-
ste offentlige forskningsbudget, flest 
kliniske forsøg og de største private inve-
steringer i farmaceutisk forskning per 
indbygger. Vi kan samtidig bryste os af en 
høj tilgængelighed for medarbejdere, fa-
milier og gæster, gode jobmuligheder og 
en stor tryghedsfølelse. Dertil kommer, at 
den danske medicinalbranche er blandt de 
absolut største i verden og dermed i EU.

Valget af Copenhagen Towers i Øresta-
den som EMA’s mulige placering – og til-
buddet om 20 års gratis husleje – er et til-
svarende stærkt udspil fra den danske 
kampagne.

Dog kan EU-landenes fælles ønske om 
geografisk spredning af unionens agentu-
rer blive en ulempe for Danmark. I forve-
jen ligger EU’s miljøagentur, EEA, i Køben-
havn, og ender også EMA her, vil Danmark 
være det EU-land, der huser næstflest EU-
ansatte. Mens nyere medlemslande som 
Bulgarien, Kroatien, Cypern, Rumænien 
og Slovakiet endnu ingen agenturer har.

Hovedakten kan ende som forspil
Men ingenting er sikkert. De objektive kri-
terier og Kommissionens analyse bliver 
nemlig udelukkende vejledende for de po-

Bag kulisserne: 
Kampen om EMA
Hvor gode er Danmarks chancer for at vinde placerings-
kampen om det europæiske lægemiddelagentur, EMA? 
Dansk Erhvervs EU-chef, Kasper Ernest, guider til magt-
spillet om det prestigefyldte EU-agentur.

Det er på  
spil i kampen 
om EMA
Med Storbritanniens farvel til 
EU skal det europæiske læ-
gemiddelagentur, EMA, finde 
et nyt hovedsæde fra 2019. 
Agenturet beskytter folke-
sundheden i EU ved at kontrol-
lere, at alle lægemidler, der 
er tilgængelige på markedet i 
EU, er sikre, effektive og af høj 
kvalitet. EMA har 890 medar-
bejdere og tiltrækker hvert år 
3.700 tilrejsende eksperter og 
36.000 gæster.

Lykkes det Danmark at 
overbevise resten af EU 
om, at EMA skal placeres i 
Danmark, kan vi se frem til 
følgende gevinster:

• 890 nye arbejdspladser 
og tusindvis af højtuddan-
nede medarbejdere i form 
af både EMA-ansatte og 
deres ægtefæller

• Mere end 30.000 årlige 
hotelovernatninger 

• Yderligere styrkelse af den 
danske medicinalbran-
cheklynge

I n t e r n a t i o n a l t

Kasper Ernest, chef for EU og international i Dansk Erhverv 

Analyse af



litiske drøftelser og bidrager ikke til at 
indsnævre feltet af kandidatbyer. 

Dermed kan samtlige 19 byer fortsat 
være at finde i bowlen, når EU’s udenrigs-
ministre skal stemme om placeringen på 
et rådsmøde den 15. november. Det vil ske 
efter et sindrigt stemmesystem med op til 
tre anonyme afstemningsrunder, og der er 
risiko for, at det ikke bliver de objektive 
kriterier, der bliver afgørende for, hvilken 
by der vinder.

EU-landene har givet hinanden hånd-
slag på, at de vil respektere udkommet af 
afstemningen, og i enstemmighed formelt 
vedtage beslutningen – for enstemmighed 
skal der til. Men ender en af de mindre 
kvalificerede kandidatbyer med at få flest 
stemmer, kan håndslagsaftalen fordufte 
og i stedet blive en knytnævekamp mellem 
EU’s stats- og regeringsledere. Og så er det 
et helt andet politisk spil, der går i gang. 

Løkkes forhandlingsevner kan  
blive afgørende
I dette scenarie bliver beslutningen om 
EMA’s kommende hjemby udskudt til den 
14.-15. december, hvor de europæiske 
stats- og regeringsledere mødes. Her bli-
ver det gammeldags forhandlingstaktik og 
ikke mindst den enkelte regeringsleders 
vedholdenhed, som bliver afgørende for 
udfaldet. Alt afhængig af forhandlingens 
karakter kan statsministeren skulle købe 
stemmer fra de øvrige regeringsledere ved 
at give politiske indrømmelser på andre 
områder. Det kan være alt fra indrømmel-
ser til Frankrigs ønske om beskyttelse 
mod investeringer fra tredjelande til øn-
sket om datalokaliseringskrav.

I sidste ende kan kampen blive afgjort 
af, hvilken regeringsleder der har mest 
stamina og kan argumentere for sin sag til 
så langt ud på natten, at de øvrige ledere 
giver efter.   

De 6 objektive  
kriterier til  
vurdering af  
kandidatbyerne
1. Operationalitet. Er de nødvendige 

faciliteter på plads, når EMA flytter 
fra London, så det kan fortsætte 
sin drift uden unødvendige forsin-
kelser? Det gælder blandt andet 
kontorfaciliteter, it-infrastruktur og 
sikkerhed. 

2. Tilgængelighed. Er der tilstræk-
keligt mange flyforbindelser til EU’s 
øvrige hovedstæder og er det nemt 
at komme fra hovedsædet til luft-
havnen?

3. Uddannelseskapacitet. Får 
EMA-medarbejdernes børn adgang 
til internationale skoler af høj kvali-
tet.

4. Arbejdsmarkeds-, social sik-
rings-, og sundhedsadgang 
for medfølgende ægtefæller 
og børn. Kan de medfølgende 
ægtefæller finde job i området, og 
hvordan er adgangen til sundhed 
og social sikring? 

5. Kontinuitet. Hvad er sandsyn-
ligheden for at fastholde de eksi-
sterende EMA-medarbejdere og 
muligheden for at rekruttere nye 
medarbejdere, så agenturet kan 
fortsætte sit vigtige arbejde? Ingen 
ønsker at bringe sikkerheden i fare.

6. Geografisk spredning. Medlems-
landene har tidligere aftalt, at man 
skal søge at sikre en vis spredning 
mellem medlemslandene og derfor 
tage visse hensyn til de EU-lande, 
som ingen agenturer har. 

Københavns  
tre største  
konkurrenter
• Stockholm  

Opfylder de fem første kriterier og 
har i dag kun ét agentur med 290 
ansatte. Københavns største force 
i forhold til Stockholm er tilgænge-
ligheden, mens vores svaghed er 
på uddannelsesområdet, men her 
er forskellen mindre end på tilgæn-
gelighed.

• Dublin  
Opfylder de fem første kriterier og 
har i dag kun ét agentur, som har 99 
ansatte. København ligger margi-
nalt bedre på tilgængelighed, men 
væsentligt bedre, når det gælder 
social sikring og sundhedsadgang. 
Irland har en force i forhold til 
sproget og dermed uddannelse og 
potentielt jobmuligheder.

• Milano  
Opfylder de fem første kriterier. 
Italien har to agenturer i dag med 
samlet 565 ansatte. For et stort 
EU-land er det ikke høje tal, men 
det tilsidesætter helt kriteriet om 
geografisk spredning. Milano klarer 
sig dårligere end København på 
næsten alle kriterier, men vurderes 
at være et attraktivt sted at bo, 
hvilket kan sikre kontinuitet og fast-
holdelse af medarbejdere. 
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Anders Dons

• Født i 1966. Vokset op i  
Hørsholm, bosiddende i 
Charlottenlund. 

• Har fulgt en snorlige, talori-
enteret handelsvej startende 
med Niels Brock, videre over 
HD i regnskab og økonomi-
styring fra CBS i 1991, HD i 
finansiering og kreditvæsen 
fra CBS i 1993, cand.merc. 
som revisor fra CBS i 1996 
og titel som statsautoriseret 
revisor i 1999. Supplerende 
lederuddannelser fra IMD og 
Columbia University. 

• Har været i Deloitte stort set 
hele karrieren. Fra 1994 var 
han manager for Deloitte i 
Litauen. Fra 2000 til 2003 var 
han partner i Deloitte Singa-
pore. I 2012 blev han CEO for 
Deloitte Danmark og i 2016 
Nordic CEO. 

• Deloitte har 245.000 med-
arbejdere i 150 lande, der 
arbejder inden for revision, 
skat og rådgivning. 

m e d l e m s p o r t r æ t
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Markeder vindes og mistes i en hast, vi ikke  
kendte før. Deloittes topchef Anders Dons hjælper 
virksomhederne i skiftet og mærker også presset  
på egen organisation. Hans svar er personligt.

ord

Frank
Stokholm

foto

Jakob  
Carlsen
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Det er første dag efter ferien. Der er ikke megen revisorfor-
sigtighed over Deloitte-chefens ferievalg. 6500 kilometer i 
Toyota Land Cruiser gennem Okawango-deltaet i Botswana 
og Namibia. Lyden af savannenat gennem teltdug. Afrika er 

gået i blodet. Fem børn er der i familien, så tvillingerne på 21 kørte selv, 
helst forrest, mens tvillingerne på otte og datteren på ti fulgte efter i for-
ældrenes bil. Fire uger er længe at være væk, når du er leder for 3000 
medarbejdere i Danmark og 8000 i hele Norden, og selvfølgelig var An-
ders Dons online enkelte gange undervejs. Men i år lykkedes det at holde 
antallet af telefonsamtaler nede på fem. 

Nu er det hverdag. De store er tilbage til studierne i København. Hu-
struen og de tre yngste tilbage på Mallorca, hvor de bor og går i skole, og 
hver anden weekend får besøg af faderen. Et år på den manér, har fami-
lien aftalt, så de mindste kan få samme internationale baggrund, som 
deres ældre søskende fik, mens faderen var partner i Deloitte Singapore. 
Den tidlige prægning er den vigtigste, har han lært. 

Uden for Deloittes oplyste kube af stål og glas er bilisterne henover 
Langebro stadig snarere håndværkere end kontorfolk, men her i huset 
møder mændene i lyseblå skjorter tidligt. Strømmen af e-mails fra che-
fen begynder efter seks. Interviewet er sat til klokken otte, og journali-
sten kommer et kvarter før for at samle indtryk.

»Jeg har en aftale med direktøren«. 
Man lærer noget om en organisation, når man hører, hvordan recepti-

onisterne omtaler lederen. 
»Anders er klar«. 
Du slipper ikke videre op i huset uden eskorte. Glasvægge afskærmer 

foyeren fra det åbne kontormiljø. Elevatorerne kræver særlige koder. 
Først tror journalisten, at manden løber; men Anders Dons er bare en af 
dem, der går meget hurtigt. Der er selvfølgelig heller ikke overflødige 
kilo til at tage farten af, og Deloitte-direktøren får hurtigt nogle skridts 
forspring på vej hen til mødelokalet. Bag den 50-åriges habit, slips og 
manchetknapper anes den gamle basketballspiller. Magten har ikke sat 
sig i øjnene, men det får den nu sjældent lov til i de store partnerdrevne 
konsulenthuse, hvor lederen jo vælges af kollegerne. Her bliver du vejet 
på en særlig vægt. Mens de fleste karrierer snarere grundlægges på ev-
nen til at begå sig opad end ligeud og nedad i hierarkierne, så rækker det 
ikke til det øverste trin i de store konsulenthuse. ‘Professionel empati’ er 
en almindelig vending i de kredse, men i Deloitte-direktørens blik mær-
kes nu mere end det. 

Nervøse ledere
»Jeg tror, at vi er meget privilegerede ved at være en del af den tid, vi le-
ver i nu. Det er en dybt fascinerende tid. Mange ting bliver vendt på ho-
vedet med disruption. Jeg tror, vi kommer til at se tilbage og sige: ‘Hold 
da op, jeg var der i den tid. Jeg var en del af de forandringer, som skete på 
det tidspunkt’«, siger Anders Dons.
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Forstår du, hvis folk kan have det lidt blandet med den her 
snak om disruption?

»Jeg møder en del, som er nervøse. Mange er overraskede 
over, hvor hurtigt det går. Førhen havde lederne længere tid til 
at lægge strategien. Nu skal du finde dit game hurtigt. Du kan 
vinde mere, men også tabe mere på kortere tid. Aviserne blev 
disruptet tidligt, og de var længe om at reagere. Men nu har du 
jo den trussel i faktisk alle dele af erhvervslivet. I mange indu-
strier taler man om, hvem der vinder platformkampen. Sla-
gene udkæmpes hurtigt nu, og vinderen tager det hele. Mobi-
lePay var et eksempel på en platformkamp, og den varede ikke 
længe. I mange brancher er man optaget af, hvem der bygger 
den dominerende platform, som alle andre må koble sig på. 
Det er det, mange af vores kunder arbejder på lige nu.«

– Hvor er folk mest nervøse?
»Opmærksomheden på disruption finder jeg næsten i alle 

sektorer. Du kan gå til skomager Jensen, tømmerhandler 
Hansen eller til Novo Nordisk og Mærsk – overalt er der en 
bevidsthed om, at hastigheden på forandring er øget vold-
somt. Digitaliseringen ændrer jo gamet i mange industrier. 
Nye konkurrenter kan komme ind udefra med mindre kapi-
tal, men bedre ideer. Alle kan blive ramt, men nogle er selv-
følgelig mere udsatte end andre. Den finansielle sektor og 
forsikringsselskaberne kommer til at mærke det tidligt. Men 
det går jo bredt ud. I detailhandlen, for eksempel, er der da 
en del, som ikke har det helt godt med, at Amazon og andre 
store spillere trænger frem, køber op og eksperimenterer 
med nye måder at bringe varerne ud. Den branche kan godt 
komme til at se meget anderledes ud. Måske ender vi med én 
platform her inden for ti år. Transportsektoren kommer 

også til at skifte karakter. For Mærsk er det vigtigt ikke at 
komme på mellemhånd. For en kæde af tøjbutikker bliver det 
pludselig afgørende at få adgang til data om kundernes ad-
færd og behov – og omsætte den viden til salg. Vi bliver jo 
scannet hele tiden gennem mobilen. Evnen til at tilpasse for-
retningsmodellen bliver key.« 

– En del store organisationer virker snarere til at være bygget 
til at inddæmme end til at fostre den form for kreativ gentænk-
ning af teknologi og forretningsmodel. 

»Der var i hvert fald en grund til, at Danske Bank lagde ud-
viklingen af MobilePay uden for banken i et miljø, som blev 
drevet på en helt anden måde. Du skal have plads til at lege, 
lave fejl og rykke hurtigt. Det kræver organisationer drevet af 
purpose. Du skal ville have det sjovt på arbejde, og du skal 
ville de mennesker, du arbejder sammen med. Det er fint nok 
at udfordre hinanden, det er der brug for, men grundlæg-
gende skal du ville de andre på holdet. Ellers får I ikke tryg-
heden til at forsøge, fejle – og vinde.«

– Du er revisor, Anders, hvor ved du det her fra?
 »Jeg har spillet basket«.

Coachens aftryk
Anders Dons voksede op i Hørsholm. Faderen var erhvervsad-
vokat, bestyrelsesformand for et rejsebureau, hårdtarbej-
dende. Da han blev syg, flyttede de fra villaen i byens bedste 
kvarter til etageejendommen nogle gader derfra; til en enklave 
af lejeboliger mellem direktørernes, lægernes og advokaternes 
villaer. Året efter døde faderen, 53 år gammel. Sønnen var ti. 
Skolen var den samme, kammeraterne de samme, kvarteret 
det samme. Alvoren en anden. Mellem drengens gamle og nye 
vej boede ved den tid en tandlæge med cykelstyrskæg, stor 
som en gammel basketballspiller. Hans børn gik på den lo-
kale skole, og på et tidspunkt syntes den gamle landsholds-
spiller, Helge Dalum hedder han, at der skulle ske noget. Han 
tilbød træning efter skoletid, og 29 børn meldte sig, til en 
start en gang om ugen. Men nogle mennesker har evnen til 
at tænde andre, og nogle grupper har evnen til at tænde sig 
selv. ‘Træn, træn, træn,’ sagde træneren, og snart trænede 
Anders Dons og vennerne hver dag. ‘Gå med din bold’, sagde 
coachen, og snart var skolegården i frikvartererne fyldt med 
børn, som for hvert skridt slog bolden i asfalten. 

I dag ved Anders Dons, at det handlede om meget mere 
end basket. Nogle satte stole op, andre blev trænere eller stod 
inde på banen som dommere og skulle lære at vise autoritet. 
Anders Dons husker, hvordan det var som 14-årig at dømme 
kampe med ældre spillere og forældre på tilskuerpladserne, 

»Mange er overraskede over, hvor 
hurtigt det går. Førhen havde lederne 

længere tid til at lægge strategien.  
Nu skal du finde dit game hurtigt. Du 
kan vinde mere, men også tabe mere 

på kortere tid.«
A N D E R S  D O N S
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800 YEARS IN BUSINESS

BUSINESS & MICHELIN PÅ SLOTTET

På Dragsholm Slot er det let at booke et møde til din 
direktion, bestyrelse eller afdeling. Vi tilbyder en basis 
mødepakke, hvor du kan tilvælge yderligere forplej-
ning eller aktiviteter. Slottet tilbyder optimale rammer 
om jeres møder, hvor de historiske saloner og stuer er  
indrettet med moderne mødefaciliteter, avanceret 
AV-udstyr og hurtigt internet. Dagsmøder koster fra kr. 
750 pr. deltager. 

På det 800-årige slot mødes fortid, nutid og fremtid i et 
harmonisk samspil mellem historie, terroir og gastro-
nomi. Vi arbejder tæt med naturen, både i og omkring 
slottet, gennem alle årstiderne. Vi er nemlig overbeviste 
om, at naturen er nøglen til vores velbefindende. Og det 
skal både ses, opleves og smages. 

Dragsholm Slot ligger midt i Danmarks første og  
eneste UNESCO-udnævnte Geopark, der indbyder til 
aktiviteter som fx frisk luft på løbesko og mountainbike, 
yoga, bue- og lerdueskydning i Slotsparken, træning på 
vores OutdoorFitness-bane, golf, jagt, helikopterture, 
kajak, kitesurfing eller en frisk dukkert i Sejerøbugten. 

Med udgangspunkt i sæsonens råvarer fra baronens 
inddæmmede Lammefjorden skaber vores anerkendte, 
naturbevidste køkken de kulinariske rammer i vores 
Michelin-restaurant ‘Slotskøkkenet’ eller i den mere 
uformelle bistro ‘Spisehuset’. Vores vinsmagninger af-
holdes af ambitiøse sommelierer. Og slottets 34 hotel-
værelser er indrettet med Hästens-senge. Kontakt os for 
et uforpligtende tilbud på jeres næste mødeophold.

SLOTSHOTEL & GASTRONOMI
www.dragsholm-slot.dk · Dragsholm Allé · 4534 Hørve · +45 5965 3300 · info@dragsholm-slot.dk · Følg os på Facebook

- kun en times kørsel fra København og lufthavnen
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som ikke altid bifaldt dommerens afgørelser. »Når du er ner-
vøs, kommer der ikke lyd ud af fløjten«, husker han. 

Coachen med cykelstyrmustachen havde nogle faste man-
traer. »Vi skal have det sjovt«, sagde han igen og igen, og når 
Anders Dons gentager læresætningen under interviewet, 
rammer håndfladen bordet med et dunk. Samme dunk genta-
ges efter andre gamle læresætninger. Du møder til tiden. Du 
behandler andre ordentligt. Du gør tingene ordentligt. Giver 
du til holdet, får du igen af holdet. Er du over holdet, er du ude 
af holdet. Arbejd, arbejd, arbejd. Dunk, dunk, dunk. Men det er 
selvfølgelig det, de lærer, basketballspillerne: at dunke. 

Måske, den tanke kan man godt få under interviewet, har 
en enkelt eller to Deloitte-aspiranter på afveje undervejs 
også mærket dunket.

Tilbage i de tidlige år fornemmede jævnaldrende fra nabo-
skolerne. At der var noget særligt med spillerne fra Hørs-
holm Skole, også uden for banen. Mere disciplinerede, mere 
organiserende. Talte team, respekt, værdier. Tog lederskab. 

Anders Dons har læst bøger om, hvordan mennesker, som 
tidligt i livet oplever et stort tab, i særlig grad søger gruppen 
og fællesskabet. Han ved godt, hvad han søgte på basketholdet 
og hos manden bag. Når Deloitte-direktøren i dag taler om 
partnerskabet bag virksomheden, han startede i som 22-årig, 
så handler det om mere end en praktisk deling af overskud.

Mange af skolekammeraterne fortsatte i klubben. Enkelte 
nåede landsholdet eller blev Danmarksmestre. En knæskade 
sendte Anders Dons ad en anden bane, men hans børn spil-
ler basket. Da den ældste søn startede, tog faderen syv år 
som holdets træner. Selv nu vender han en gang eller to om 
året tilbage til den gamle klub, som i mellemtiden er vokset 
fra 29 skolebørn til 6-700 medlemmer. Så følger han kam-
pene og måske især de af førsteholdets spillere, som han selv 
trænede som drenge for at give det videre, som coachen 
Helge Dalum engang lærte ham. 

Truslen er muligheden
»Som coach for tyve spillere kan du præge dem én til én. Som 
leder for 8000 medarbejdere i hele Norden må jeg præge gen-
nem strukturer og værdier. Men meget udspringer af det, 
Helge lærte mig i slutningen af 1970erne. Da han startede hol-
det i Hørsholm, var vi hverken de stærkeste eller mest intelli-
gente. Men han byggede et fællesskab, som kunne omstille sig 
lynhurtigt. I dag i vores virksomhed, det er ikke fordi, jeg er li-
geglad med, hvordan vores konkurrenter klarer sig, men det 
er ikke dét, der er mit fokus. Mit fokus er, hvordan vi skal ud-
vikle os. Hvordan vi skal få glæden, nysgerrigheden og begej-
stringen ind. Hvordan vi sikrer en kultur, hvor alle byder ind 
til fællesskabet og deler fællesskabets værdier. For når vi har 
sådan en kultur, så finder vi også de nye veje sammen. Så mø-
der vi disruption som en mulighed, ikke som en trussel.«

– Revision hører da ellers til de erhverv, som står foran den 
største rusketur.

»Ikke foran. Midt i. Da jeg startede i Deloitte udgjorde revi-
sion knap 90 procent af vores omsætning. I år bliver det 44 
procent i Danmark. Globalt er andelen 30 procent. Den bevæ-
gelse fortsætter. Vi laver stadig bogføring for kunder i dag. 
Lige om lidt er bogføring automatisk. I dag opstiller vi regn-
skaber. Det bliver automatiseret. I dag kontrollerer vi beta-
linger. Lige om lidt er der en bitcoin-løsning, hvor det bliver 
kontrolleret automatisk. Måden, du kommunikerer med dine 
aktionærer, bliver anderledes. Dét, vi sælger i dag, er tillid. 
Tillid til nogle tal og rapporter. Den tillid har vi bygget op 
over 120 år, men nu kan vi se, at lige om lidt skal vi gøre det 
på en helt anden måde. Der kommer nye teknologiske løs-
ninger, nye forretningsmodeller og nye rivaler. Hvis vi vil 
undgå at blive disruptet, må vi disrupte os selv.«

– Som gammel avismand vil jeg gerne udtrykke min dybeste 
medfølelse. 

»Vi griber det anderledes an, end aviserne gjorde. Det er jo 
ikke fordi, vi bliver mindre eller tjener færre penge, det går 
faktisk sindssygt godt. Vi har lige aflagt regnskab med en 
omsætningsvækst på 9 procent. Mange af de ting, der har 
potentialet til at disrupte os, har også potentialet til at blive 
nye forretningsmuligheder. Vi behøver jo ikke vente på, at 
andre udvikler fremtidens måder at rapportere og validere 
data. Cybersikkerhed er blevet et stort område for os. For 
fem år siden havde vi det slet ikke. Alle store danske virk-
somheder har trivielle manuelle funktioner, som kan erstat-
tes af robotics. For tre-fire år siden var det et meget lille for-
retningsområde for os, nu er vi inde mange steder, og 
mulighederne er store. Den digitale agenda ændrer måden, 
vi samarbejder med kunder. Men den ændrer i den grad også 
kundernes efterspørgsel efter, hvad vi tilbyder. I mange år 
arbejdede vi i back office. Nu hjælper vi i lige så høj grad som 
strategikonsulenter og med at implementere en række tek-
nologier. Det kan vi kun, fordi vi har indgået partnerskaber 
med virksomheder som Apple, Amazon, SAP og Sales Force. I 
2020 vil en fjerdedel af Deloittes omsætning formentlig 
komme fra partnerskaber, vi ikke havde fem år tidligere. 
Mange mindre og mellemstore danske virksomheder har 
brug for at gå samme vej og danne partnerskaber, hvis de 
skal komme på den rigtige side af disruption.«

– Vi er kommet et godt stykke væk fra basketball efterhånden. 
»I forhold til teknologi og forretningsmodeller, ja, men ikke i 

forhold til kultur. Skab purpose, skab alignment. Skab glæde, 
holdånd og nysgerrighed. Og arbejd, arbejd, arbejd. Du kan ikke 
vide, hvor den næste disruption kommer, men du kan bygge 
organisationen, som kan omstille sig til enhver disruption.«  

»Der kommer nye teknologiske  
løsninger, nye forretningsmodeller 

og nye rivaler. Hvis vi vil  
undgå at blive disruptet, må  

vi disrupte os selv.«
A N D E R S  D O N S

m e d l e m s p o r t r æ t
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Oplev vores eksklusive udvalg af drømmebiler til salg, som netop nu venter på dig i et af vores showrooms 
i Kolding, Herning og København. I CARCLUB leder vi efter drømmebiler hver dag, så fortæl os om dine 
bildrømme, og vi vil glæde os til at opfylde dem. I CARCLUB kan din drøm blive virkelighed på bare 7 dage.
 
Vi rådgiver dig om dine finansieringsmuligheder. Du kan vælge alle former for leasing, blandt andet 
splitleasing. Her bliver du ikke beskattet af fri bil, og virksomheden sparer udgifterne til din private kørsel. 
Det er billigt for begge parter. 

Book et møde med os – hos dig eller os, og fortæl os hvad du drømmer om. Du er også meget velkommen i
 et af vores eksklusive showrooms, hvor CARCLUB teamet vil tage godt i mod dig og dine bildrømme.

Drømmer du om en ...

CARCLUB KOLDING A/S
TRIANGLEN 8 · 6000 KOLDING
KOLDING@CARCLUB.DK

CARCLUB HERNING A/S 
NAKSKOVVEJ 2 · 7400 HERNING
HERNING@CARCLUB.DK

CARCLUB KØBENHAVN A/S
MESTERLODDEN 1 · 2820 GENTOFTE
KBH@CARCLUB.DK

T: 72 170 701 · WWW.CARCLUB.DK
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Operation vækst
Den Europæiske Centralbank satsede på eksperi-
mentel medicin og lykkedes med at sætte skub i 
økonomien. Men opsvinget er ikke sikret endnu.

Vi har efterhånden kunnet 
se det i de økonomiske nøgletal 
i et stykke tid – dansk økonomi 
er i et opsving. Spørgsmålet, der 
nu melder sig er, hvor kraftigt det 
bliver, og ikke mindst, hvor længe 
vi kan forvente, at det varer. 

Baggrunden for fremgangen i 
dansk økonomi skal i høj grad findes 
uden for landets grænser. Siden mid-
ten af 2013 har vi set fremgang i Europa 
efter den meget lange og hårde fi-
nanskrise, der som bekendt i Europa blev 
fulgt op af en statsgældskrise. Vendingen 
kom i 2013, da en større grad af politisk enig-
hed i Europa banede vejen for, at den Europæiske 
Centralbank kunne ændre strategi. Renten blev sat 
voldsomt ned, og samtidig valgte man at skrue op for seddel-
pressen i håbet om at skubbe Europa ud af krisen. Der var ær-
lig talt tale om eksperimentel økonomisk medicin, men vi 
kan heldigvis glæde os over, at den har været virkningsfuld. 

De økonomi-
ske effekter har 

været tydelige, både 
hvad angår væksten og jobskabel-

sen i Europa. Faktisk sætter beskæfti-
gelsen i Europa i øjeblikket rekord, og 

væksten tegner til at blive ganske fin både i 
år og næste år. 

Europa har ellers længe været global økonomis 
svage led, men det er altså ikke længere tilfældet. 

Kombinerer vi fremgangen i Europa med, at kinesisk øko-
nomi fortsat ser ud til at levere vækstrater på 6,5-7 procent, og 
at væksten i USA også er ganske fornuftig, trods betydelig poli-
tisk usikkerhed, så tegner der sig et billede af et globalt op-
sving, som ifølge de aktuelle økonomiske indikatorer ser ud til 

Analyse af
Steen Bocian, cheføkonom i Dansk Erhverv 

2007
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Kigger vi på dansk 
økonomi, så kan vi  
da heldigvis også  
konstatere, at det  
faktisk også går  
bedre end længe.
Steen Bocian, cheføkonom

at kunne fort-
sætte over de kom-

mende år. 
Selvom vi i Danmark føler 

os som verdens navle, så må vi 
nok som andre navler erkende, at det 

ikke rigtigt er os, der bestemmer retningen eller tempoet, 
hvormed vi bevæger os. Når der er fremgang i verdensøkono-
mien, så skal vi gøre os temmelig umage for ikke at få del i 
velstandsfremgangen. 

Kigger vi på dansk økonomi, så kan vi da heldigvis også 
konstatere, at det faktisk også går bedre end længe. Der er i år 
for første gang siden 2006 udsigt til en vækst på over 2 pro-
cent. Normalt ville økonomer som jeg ikke falde i svime over 
en vækst på den rigtige side af 2 procent, men denne gang er 
lidt anderledes, da der jo er gået over 10 år siden, vi sidst op-
levede det. Men det er desværre endnu ikke sådan, at BNP set 
i forhold til antallet af indbyggere er tilbage på niveauet fra 
før krisen.

Hele forklaringen på fremgangen i dansk økonomi skal ikke 
findes uden for landets grænser. Da krisen ramte dansk øko-
nomi øgede danske husholdninger deres opsparing betragte-
ligt. Konsekvensen er, at de fleste familier i dag har en så ro-

bust privatøkonomi, at de kan tillade sig at forbruge lidt 
mere, hvilket har sikret solid vækst i det private forbrug siden 
2014, og der er grund til at forvente, at forbrugsvæksten kan 
fortsætte. 

Eksperimentel medicin har ikke sjældent utilsigtede bivirk-
ninger, og der er da også en risiko for, at det er tilfældet med 
den meget aggressive strategi fra centralbankerne. Vi ser ten-
denser til bobledannelse i både obligations-, aktie- og ejen-
domsmarkedet. Der er med andre ord risiko for, at opsvinget 
kører af sporet.

Det er dog værd at holde fast i, at de økonomiske udsigter 
for de næste par år er positive. Størst risiko i relation til den 
danske del af opsvinget er manglen på arbejdskraft, som er 
blevet en stigende udfordring for de danske virksomheder. 
Her kan man håbe, at politikerne tør gennemføre reformer, 
som kan være med til at mindske den udfordring.  

2017
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A n s æ t t e l s e s r e t

»Overvejer at sige fuck det hele og lade dem 
vinde deres hetz i første omgang.« »Det er slut, 
grænsen er nået, og der er erklæret krig.« »Game 
over, firma.«

Hvor meget skal man som leder tillade sine 
medarbejdere at ytre om deres arbejdsplads på 
sociale medier? Ovenstående eksempel er en 
række Facebook-opdateringer, der resulterede i, 
at medarbejderen blev bortvist fra sit arbejde i 
et vagtfirma. Sagen endte for en dommer, der 
fandt, at udtalelserne ikke rakte til en bortvis-
ning, men at en opsigelse ville have været beret-
tiget. Den kvindelige vagt blev derfor tilkendt 
erstatning for løn i opsigelsesperioden, men fik 
ingen godtgørelse for usaglig opsigelse.

Det kan være en svær balanceøvelse for ar-
bejdsgivere at lave færdselsregler for medarbej-
derne i det digitale offentlige rum. I Dansk Er-
hverv får vi flere og flere henvendelse med 
spørgsmål om, hvordan man forebygger opdate-
ringer og udtalelser på sociale medier, der ska-
der virksomheden eller kolleger. 

Uheldige udsagn på sociale medier bunder ofte 
i ubetænksomhed og ikke ond vilje fra medarbej-
derne. Det, man tidligere fortalte i fortrolighed 
til en rigtig god ven over et glas rødvin fredag af-
ten, er nu bare et klik fra at blive lagt ud til 300 af 
ens »nærmeste venner« på Facebook. 

Og den går ikke altid. Som ansat har man en 
loyalitetspligt over for sin arbejdsgiver. Lidt for-
enklet sagt kan man som arbejdsgiver kræve, at 
medarbejderen opfører sig på en måde, der ikke 

skader virksomheden eller kollegerne. Det gæl-
der både i arbejdstiden og i medarbejderens fri-
tid. Derfor må medarbejderen ikke skrive noget 
på Facebook, LinkedIn, chatfora eller blogs, der 
kan skade virksomhedens omdømme eller for-
retning eller skade forholdet til kolleger, over-
ordnede eller kunder.

Retspraksis viser, at selv private statusopdate-
ringer, som kun afsenderens venner havde ad-
gang til, kan være skadelige for virksomheden. 
Det beror på en vurdering af, hvor mange venner 
den pågældende medarbejder har, og hvem disse 
venner er – altså hvor stort et forum, de skade-
lige bemærkninger når ud til.

For mange medarbejdere vil det komme som en 
overraskelse, at de ikke bare kan skrive hvad som 
helst på deres egne sociale profiler. Vi har jo 
ytringsfrihed. Men det ændrer ikke på, at man 
stadig skal opføre sig loyalt over for virksomhe-
den og kollegerne, og at skadelige udtalelser efter 
omstændighederne kan resultere i en advarsel, 
opsigelse eller bortvisning – alt efter grovheden.

I Dansk Erhverv råder vi derfor til at forsøge at 
forebygge problemet ved at udarbejde en politik, 
der indskærper, at loyalitetspligten også gælder, 
når medarbejderne færdes på de sociale medier. 

Man kan godt kræve, at medarbejderne tænker 
sig om en ekstra gang, før de trykker ”opdater”. 
Appellér derfor til, at medarbejderne betragter de 
sociale medier som de offentlige rum, de er. Det 
er en dårlig idé at skrive noget, som man ikke er 
parat til at stille sig op og råbe fra talerstolen.  

Et spørgsmål  
om loyalitet
Kombinationen af sociale medier og skriveglade medarbej-
dere kan være en udfordring for mange virksomheder. For 
hvad kan man egentlig kræve af sine ansatte, når det hand-
ler om deres private profiler på Facebook eller LinkedIn?

Charlotte Vester, underdirektør og ansættelsesretschef i Dansk Erhverv

Analyse af

Få styr på  
loyaliteten
1. Skab klarhed om spillereg-

lerne gennem en skriftlig 
politik om sociale medier, 
hvor I minder om loyalitets-
pligten. 

2. Inddrag medarbejderne i 
udarbejdelsen af politikken 
og tag gerne snakken om, 
hvad negative statusopda-
teringer og bemærkninger 
kan betyde. Ikke kun for 
virksomheden selv, men 
lige så meget for kolle-
gerne, arbejdsmiljøet og 
fællesskabet.

3. Find balancen. Måske er 
det ikke alle kritiske småbe-
mærkninger, der skal slås 
ned på. Vælg jeres kampe.

Brug for råd?
Står du i en situation, hvor du 
har brug for et juridisk råd om 
din virksomhed eller dine med-
arbejdere, kan du som medlem 
af Dansk Erhverv altid kontakte 
vores juridiske hotline. Skriv til 
os på hotline@danskerhverv.dk 
eller ring på tlf. 3374 6400.
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2.500 butikker i 48 lande på 38 år. Få detailkæder kan prale af samme  
globale vokseværk som JYSK. Strategien bag har været som et spil Risk, 

hvor brikkerne flyttes fra naboland til naboland – fra Tyskland til Østrig, 
fra Holland til Belgien. Head of Expansion Mikael Albæk Kristensen giver 

her JYSK-koncernens opskrift på succesfuld markedsekspansion.

g l o b a l t

Fra Aarhus til verden

O R D  M I C H A E L  B R E M E R S K O V  J E N S E N  •  F O T O  K E N  H E R M A N N
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En dyne til soveværelset i det milde Odessa 
ud til Sortehavet skal ikke være lige så kraf-
tig som en dyne, der skal holde kulden ude 
for en svensker i Luleå ved den Botniske 

Bugt. Men klimaet er kun ét af mange parametre, 
som Mikael Albæk Kristensen, Head of Expansion i 
JYSK, sætter under lup, når detailkæden udvider. Si-
den den første butik åbnede i Aarhus i 1979, har JYSK 
etableret sig i 48 lande. 

Ekspansionen begyndte i nærmarkeder som Tysk-
land, Norge og Sverige og bredte sig videre derfra til 
Finland, Letland og Østrig. Som ringe i vandet, eller 
som når en Risk-spiller skubber sin hær af fodfolk, ryt-
tere og kanoner fra et erobret territorium til et nyt.

Hav mod og tålmodighed
»JYSK har hele tiden være styret ud fra, at vi skal 
gribe de muligheder, der opstår. Det var også tanken 
bag vores ønske om at blive firstmover i Central-
europa, da vi åbnede i Polen tilbage i år 2000,« siger 
Mikael Albæk Kristensen.

»Vi skulle gentænke sortimentet, fordi de polske 
kunder havde andre ønsker og behov end kunderne i 
Danmark. Men åbningen i Polen lærte os rigtig me-
get, og det tog tid at gøre det til en god forretning. 
Da vi fik vendt resultatet i Polen til et overskud, blev 
det startskuddet til mange flere landeåbninger ned 
gennem Centraleuropa. Det handler om at være mo-
dig nok til at være firstmover – og så samtidig have 
en god portion tålmodighed.«

Netop tålmodigheden er central. Forberedelserne 
til et nyt markedsfremstød er grundige og omfatter 
lokale undersøgelser af markedet og konkurrentsitua-
tionen. Et er lovgivning, told og certifikater, noget an-
det klima, kultur og det eksisterende vareudvalg.

»Helt konkret kigger jeg på de lokale dyner, puder, 
madrasser, sengetøj og meget mere for at se, om det 
passer med det sortiment, vi har i JYSK,« siger Mi-
kael Albæk Kristensen og fortsætter:

»En af de helt store styrker i JYSK er, at vi har råd 
til at være tålmodige og vente på, at vi finder det helt 
rigtige koncept, og at konjunkturerne udvikler sig 
gunstigt. Et eksempel er Grækenland, hvor vi helt 
frem til en måned eller to før åbningen ikke vidste, 
om vi skulle åbne med euro eller drachmer på grund 
af den finansielle situation. JYSK turde gå ind på det 
græske marked, mens andre lukkede. Der var helt 

sikkert nogen, der mente, at vi var sindssyge. Men 
nogle gange skal man turde at satse.«

JYSK Group er delt op i tre enheder. De to store er 
JYSK Nordic og Dänisches Bettenlager, og den tredje 
og mindste enhed er JYSK Franchise. Langt største-
delen af JYSK Groups omsætning ligger inden for EU. 
Men der er store vækstmuligheder uden for EU. 
Blandt andre Ukraine og landene på Balkan, hvor 
JYSK ifølge Mikael Albæk Kristensen allerede i dag 
har en stærk position. 

Senest blev Belgien føjet til det JYSKE verdenskort, 
hvor koncernen åbnede fire butikker i år. Det skete på 
baggrund af ti års erfaringer fra nabolandet Holland.

»Der er en del synergier fra Holland til Belgien. Spe-
cielt til den flamske del af Belgien, som er dér, hvor vi 
har åbnet butikker indtil videre. Som andre steder er vi 
begyndt med at åbne nogle få butikker for at teste for-
skellige typer af lejemål og placeringer. Vi kigger også 
grundigt på, om vi skal justere i vores sortiment. Når vi 
har set resultatet af de 4 forretninger efter at have været 
i gang i 3-4 måneder, går vi, om nødvendigt, ind og retter 
til i forhold til markedsføring, sortiment og prisjusterin-
ger. Derefter skruer vi typisk op for tempoet efter 6-8 
måneder eller 8-12 måneder, alt afhængigt af hvor godt 
det går. Det er også det, vi allerede har besluttet os for at 
gøre i Belgien, hvor vi vil åbne 8 butikker næste år.«

Nærstudér de lokale konkurrenter
I løbet af de næste fem år forventer JYSK at åbne 700 
nye butikker. Og i en ikke nærmere defineret årrække 
er ambitionen at fordoble det nuværende butiksantal 
– fra 2.500 til 5.000. På den korte bane står Irland og 
Israel øverst på listen over lande, som JYSK Nordic 
kigger på, mens Dänisches Bettenlager har rettet 
blikket mod Mellem- og Sydamerika.

Hvilke råd kan du give små og mellemstore danske virk-
somheder, der vil tage det første store skridt ud i verden?

»Først og fremmest vil jeg anbefale, at man rejser 
ud og ser, hvad det er for et marked, man ønsker at 
åbne i. Det kan man ikke læse sig til hjemmefra. Man 
må nærstudere, hvad andre tilbyder: Hvilket prisni-
veau har de? Hvilket sortiment har de? Hvordan er 
deres markedsføring? Det bedste råd, jeg kan give, er 
at lære så meget som muligt om konkurrenternes 
svagheder og styrker. Det er nødvendigt for at kunne 
gøre det bedre end dem, som allerede er på marke-
det,« siger Mikael Albæk Kristensen.   

JYSK i udlandet
• JYSK har 2.500 butik-

ker i 48 lande, beskæf-
tiger mere end 21.000 
medarbejdere og om-
satte i 2015/16 for 23,2 
milliarder kroner.

• JYSK Nordic har butik-
ker i 20 lande: Dan-
mark, Sverige, Norge, 
Finland, Polen, Ukra-
ine, Tjekkiet, Slovakiet, 
Ungarn, Rumænien, 
Bulgarien, Kroatien, 
Slovenien, Serbien, 
Bosnien-Herzegovina, 
Grækenland, Holland, 
Belgien, Storbritannien 
og Kina.

• DÄNISCHES BETTEN-
LAGER har butikker 
i Tyskland, Østrig, 
Schweiz, Italien, 
Frankrig, Spanien og 
Portugal.

• Derudover har JYSK 
Franchise butikker i 
 21 lande rundt om i  
verden.
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Forestil dig, at du åbner 
døren til det femstjernede 
hotelværelse, ser rummets 
flotte designmøbler, træ-

der ud på balkonen og nyder udsig-
ten ud over det blikstille indiske 
ocean og til palmerne på stranden. 
Du vandrer ned i restauranten, ser 
udvalget i morgenbuffeten og bevæ-
ger dig hen til poolkanten.

Det eneste, du mangler er lugten 
af hav, smagen af frugt og følelsen 
af solvarme fliser under fødderne. 
For dette er ikke virkeligheden. 

Du har en skærm spændt på hove-
det. Det, du ser og oplever, er ikke vir-
keligheden, men den virtuelle virke-
lighed, og – måske – fremtiden for 
salg af drømmerejser.

Udviklingen af Virtual Reality, el-
ler VR blandt eksperterne, er i ri-
vende udvikling, som vil forandre 
måden vi uddanner på, måden vi 
sælger på, måden vi oplever på – og 
dermed også måden, vi driver for-
retning på. 

»Virtual Reality er tæt på et gen-

Virtuel  
virkelighed

ord

Morten  
Bjørn Hansen

foto

Khora

t e k n o l o g i



49Magasinet  1 ∙ 2017

velse, hvor du kan dufte og mærke 
på varen, før du køber. V-handel 
bringer oplevelsen med ind i e-
handlen. Du kan se på madvarer og 
samtidigt få tips af en af verdens 
bedste kokke, eller du kan købe din 
vin direkte på en vinmark i Sydfran-
krig,« siger han. 

IKEA er også blandt de virksom-
heder, der ser muligheder i den vir-
tuelle virkelighed. Møbelkæden har 
siden 2004 udviklet computergene-
rerede 3D-billeder af sine produkter 
og arbejder i dag med Virtual proto-
typing, hvor nye produkter bliver te-
stet med VR. Netop nu er IKEAs 
svenske hovedkontor ved at under-
søge, hvordan VR kan bruges i vare-
husene og hjælpe kunderne med at 
vælge de rigtige produkter.

»VR og AR udvikler sig hurtigt. 
Om få år vil disse teknologier være 
integreret i vores dagligdag, og det 
vil have betydning for måden, vi le-
ver på, og måden vi køber møbler og 

indretning til hjemmet på,« siger 
Michael Valdsgaard, IKEAs chef for 
digital transformation, der samtidig 
kan fortælle, at IKEA i 2017 lancerer 
en ny app, hvor kunderne virtuelt 
kan se IKEAs møbler hjemme i dag-
ligstuen på deres Apple-telefoner.

Simon Lajboschitz spår, at tekno-
logien vil vinde endnu større indpas 
i erhvervslivet: 

»Jeg tror, at det vil få betydning 
for alle brancher. Inden for en over-
skuelig fremtid vil VR få betydning i 
store globale virksomheder. Med VR 
kan du sætte globale teams til at 
samarbejde, fordi behovet for geo-
grafisk nærhed forsvinder. Et team 
kan sammensættes af folk fra Ru-
mænien, Japan, USA og Danmark.«

Hans tro på VR’s potentiale bygger 
blandt andet på den oplevelse, som 
teknologien skaber. Teknologien er 
så overbevisende, at den ligefrem 
kan snyde din egen krop. Det kom-
mer blandt andet til udtryk, når ra-
cerbils-spil i VR gør spillere søsyge, 
fordi sanseindtrykkene fra øjne og 
krop ikke stemmer overens. Eller 
når VR bliver brugt som smertestil-
lende behandling, fordi man kan di-
strahere hjernen, så den lægger 
mindre mærke til smerterne.

»VR kan skabe en sanselig ople-
velse. Internettet vil gå fra at være 
information til også at være en ople-
velse. Jeg plejer at bruge den kinesi-
ske mur som eksempel. I dag vil du 
kunne søge information om muren 
på internettet. Med VR kan du gå en 
tur på muren. Du kan endda gå tu-
ren sammen med en historiker som 
guide, eller du kan opleve muren 
som en ung kinesisk dreng tilbage i 
det kinesiske kejserrige,« siger Si-
mon Lajboschitz og tilføjer:

»Når vi går fra information til op-
levelse, bliver internettet et rum, du 
træder ind i. Du kan være hvor som 
helst, med hvem som helst og gøre 
hvad som helst.«  

s i m o n 
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VR kan skabe en 
sanselig oplevelse. 
Internettet vil gå fra 
at være information 
til også at være en 
oplevelse.

nembrud. Det vil efter vores vurde-
ring skabe egentlig disruption i er-
hvervslivet om 5-10 år. At skulle 
digitalisere oplevelser bliver relevant 
for alle erhverv. Ser du på internet-
tets historie, så startede det med 
tekst, gik over i billeder for nu at 
være drevet af video. I fremtiden tror 
jeg, at det er VR som er toneangi-
vende for internettet,« siger Simon 
Lajboschitz, administrerende direk-
tør i VR-virksomheden Khora i Kø-
benhavn.

At VR vil vende måden, vi anven-
der internettet på hovedet, er Simon 
Lajboschitz ikke ene om at tro. Face-
book købte i 2014 VR-virksomheden 
Oculus for 2 mia. dollar, og Google 
forventes at sælge mere end 3 milli-
oner udgaver af VR-kittet 
Daydream, der kan forvandle en 
moderne smartphone til et virtuelt 
headset i 2017. Også Microsoft og 
Apple satser strategisk på VR.

Ifølge International Data Corpo-
ration vil markedet for VR og sø-
sterteknologien Augmentet Reality 
(AR) i år nå en global omsætning på 
godt 90 mia. kroner, en vækst på 
mere end 130 procent i forhold til 
2016. 44 procent af forbruget stam-
mer fra forbrugere, der køber VR-
briller og digitale VR-produkter som 
spil og film. Men også erhvervslivet 
følger med, anført af brancher som 
fremstillingssektoren og detailhan-
delen. 

Netop detailhandlen er et oplagt 
arnested for VR, mener Simon Laj-
boschitz:

»I detailhandelen kommer der til 
at ske rigtigt meget. Det bliver ikke 
det første sted, vi ser de store revo-
lutioner, for det vil kræve, at VR-
brillerne er noget, de fleste forbru-
gere har. Men når det sker, vil 
mulighederne for at sælge varer på 
nettet ændre sig. I dag er e-handel 
båret af convenience. Det er nemt at 
handle på nettet. Derimod tilbyder 
de fysiske butikker en kundeople-
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Sport
NHL, den nordamerikanske is-
hockeyliga, har gennemført forsøg 
med VR-streaming, så tilskuerne 
kunne se en kamp i første række 
med 360-graders perspektiv. Men 
fremtiden vil byde på helt nye VR-
oplevelser inden for sport, hvor 
VR-kameraer kan placeres på spil-
lere, dommere, ryttere eller løbere 
og dermed give VR-seere mulig-
heden for at se kampen eller løbet 
fra deltagernes perspektiv.

Underholdning
Med 360-graders synsfelt og fø-
lelsen af at være til stede selv er 
det ikke overraskende, at under-
holdningsindustrien har kastet sig 
over VR. Computerspil og porno-
film produceres i stigende omfang 
i VR, og de særlige headset til VR-
visning er i flere tilfældet udviklet 
specifikt til spilkonsoller.

Undervisning
Inden for læring, undervisning og 
instruktion vil VR få stor betydning. 
Når man har en oplevelse, husker 
man sin læring bedre, end hvis man 
læste det samme i en bog. Virtuelle 
undervisningsrum kan samtidig 
give adgang til f.eks. dyrt laborato-
rieudstyr. Det danske firma Labster 
tilbyder en række forskellige virtu-
elle laboratorier til undervisnings-
institutioner i hele verden.

Kirurgi
Kirurger kan forberede sig på 
komplicerede operationer med VR. 
VR kan også virke smertestillende 
og mindske behovet for bedøvelse 
under operationer. I Mexico har 
man gennemført mindre operatio-
ner med brug af lokalbedøvelse 
og VR, og i USA eksperimenterer 
man med at bruge VR-spil til at 
mindske smerterne hos børn med 
brandsår.

Psykiatri
VR-oplevelsen giver muligheden 
for at flygte fra den virkelige ver-
den en stund. For personer med 
svære psykiske problemer kan VR 
blive en væsentlig del af terapien. 
VR er allerede blevet brugt til at 
behandle fobier og post-trauma-
tisk stress-syndrom.

Ejendomshandel
Med VR kan ejendomsmægleren 
holde åbent hus døgnet rundt. 
Sidste år havde en ejendomsmæg-
ler i Sæby Danmarks første VR-
boligpræsentation. Teknologien 
træder stadig sine barnesko, men 
med tiden forventes det, at bolig-
købere får mulighed for at indrette 
deres potentielle bolig virtuelt – 
skifte gulve eller male væggene og 
se, hvordan møblerne passer ind – 
inden de beslutter sig for at købe.

Flere og flere brancher har fået øjnene 
op for mulighederne i VR.

Et væld af 
muligheder i  

virtual reality
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